
V POČASTITEV KRAJEVNEGA PRAZNIKA V SKALAH 

Odkrili spomhsko obležje padlima domačinoma 
j 

Ob navzočnosti sorodnikov, borcev, pred-
stavnikov občinskega odbora zveze združenj 
borcev NOV Velenje, krajanov Škal in Hrastov-
ca in predstavnikov drugih krajevnih skupnosti 
so v nedeljo pri Godiclnu v Skalah odkrili 
spomenik padlima partizanoma domačinoma 
Otu Madetju in Ivanu Mravljaku. Spomenik je 
odkril predstavnik občinskega odbora ZZB 
Slavko Vrtačnik, ki je tudi opisal življenjsko 
pot padlih borcev. 

„Kar 29 ljudi iz Škal in Hrastovca je darovalo 
življenje za osvoboditev domovine. Za ta majh-
na kraja je to" velik prispevek, kije rodil bogate 
sadove od svobode do samoupravne sociali-
stične skupnosti", je poudaril med drugim 
Slavko Vrtačnik. 

Oto Mader se je rodil 15. marca 1918 v 
Skalah v napredni delavski družini. Že leta 
1938 je postal član SKOJ, dve leti zatem pa 
član partije. Bil je med prvi ki so začeli 
organizirati upor proti okupatoiju. 

Zbiral je orožje in razstrelivo in z zbranim 
orožjem oborožil prvo Šaleško četo, katere 
borec je bil. Ko se je v noči med 15. in 16. 

' . t . 

majem leta 1942 vračal z nekega tajnega 
sestanka, ga je kakšnih sto korakov pred 
Godiclnovo domačijo zadela sovražnikova 
krogla. Smrtno ranjenemu je nato še uspelo 
priti na dvorišče domačije, kjer se je zgrudil. 
Nemci so pri mrtvem partizanu našli ročno 
bombo in puško, na kateri je bila vrisana 
peterokraka zvezda. Pred smrtjo je Oto Mader 
na njivi kmetovalca Arliča v Skalah zakopal 
daljši sestavek Zakaj sem postal -komunist ali 

namen moje življenjske poti. Rokopis, ki ga je 
napisal novembra leta 1941, so po vojni našli in 
je shranjen v arhivu. 

Drugi borec Ivan Mravljak je daroval življenje 
za svobodo še kot mlad fant. Rodil se je 18. 
decembra leta 1926 v Škalah kot kmečki sin, 
padel pa je 13. marca 1945 v domačem kraju. V 
osvobodilno gibanje se je vključil leta 1944 in 
bil naprej borec jurišnega bataljona Šerceijeve 
brigade. Bil je izredno hraber mitraljezec in je 
kmalu napredoval v čin vodnika. 

Po odkritju spomenika so se udeleženci 
svečanosti z enominutnim molkom poklonili 
spominu padlih tovarišev. 

Nedeljsko svečanost ob odkritju spominskega obeležja v Škalah je začel predsednik krajevne 
organizacije ZZB NOV Škale Slavko Pocajt. 

V MODNEM SALONU 
V VELENJU ODPRLI Teden Indije 

V velenjskem Modnem salonu so v ponedeljek odprli teden 
Indije. Tako lahko> v teh dneh v Modnem salonu dobite razne 
indijske izdelke, zlasti je pestra izbira ženskih in moških srajc, zelo 
lepi pa so tudi raznii indijski spominki. 

V ponedeljek ob otvoritvi je 
bil gost Modnega salona tudi 
popularni indijski igralec Manni 
Alhuwalia, ki se je s predstav-
niki Modnega salona sešel na 
pogovore o sodelovanju s tem 
skoraj 200-članskim velenjskim 
kolektivom. Manni Alhuvvalia 
namreč ni le filmski igralec, 
ampak je v New Delhiju tudi 
lastnik tovarne konfekcije iz 
tekstilnega blaga. Povedal je, da 
)e to njegov prvi obisk v naši 
državi in da je navdušen nad 
našo deželo, prav ttako pa tudi 
nad ljubeznivostjo naših ljudi. 
V Modnem salonu so njegovo 
največjo pozornost vzbudili or-
ganizacija dela in razne teh-
nične rešitve. Najbolj pa je bil 
seveda navdušen nad uspešnimi 

zamislimi oziroma zanimivi mo-
deli in kolekcijami Modnega 
salona. Tako bo Modni salon, ki 
je pred dvema letoma začel 
sodelovati z nekaterimi part-
neiji iz Indije in od tam v 
glavnem uvažal pravo indijsko 
blago, v prihodnje izvažal zlasti 
izdelke iz jeansa na indijsko 
tržiščee. 

TUDI V DRUGE DRŽAVE 
V Modnem salonu si poleg 

tega prizadevajo, da bi se nji-
hovi izdelki pojavili tudi v mod-
nih trgovinah v drugih državah. 
Tako so poslali pred dnevi 
kolekcijo izdelkov v Saudsko 
Arabijo, od koder v kratkem 
pričakujejo odziv. S svojimi 
modnimi novostmi skušajo pro-

ŽE DRUGIČ V TEM MESECU 
VABLJIVA UGODNOST 

dreti tudi na vzhodnoevropska 
tržišča. Prvi korak v tej smeri so 
naredili ta teden, saj so v torek 
predstavili svoje izdelke na 
manjši modni reviji v Budim-
pešti. S pomočjo ljubljanske 
Pletenine, ki že več let uspešno 
sodeluje z Adidasom, pa bodo 
skušali izvažati tudi v Zvezno 
republiko Nemčijo, in sicer kla-
sične izdelke. 

VAŠ MODEL SEZONE 
V Modnem salonu vedo, da 

bodo njihovi izdelki zanimivi le, 
če bodo pri kreiranju in obliko-
vanju novih modelov prisluhnili 
okusu oziroma željam potrošni-
ka. Zato so tudi letos v sode-
lovanju z revijo Stop organi-
zirali nagradno igro ,,Vaš model 
sezone". Bralci namreč prek te 
revije seznanjajo Modni salon s 
zamislimi, kaj bi želeli nositi. 
„To je za nas najbolj neposred-
na informacija", je dejal direk-
tor Modnega salona Maijan Ga-
beršek, „o tem, kaj je všeč 
mladim, kaj želijo nositi.. Takš-
no sodelovanje Modnega salona 
s potrošnikom, omogoča dvoj-
no zadovoljstvo: tovarna nima 

težav z zalogami, občani pa 
dobijo to, kar jim je všeč." 

Ob koncu akcije „Vaš model 
sezone" bo Modni salon pri-
pravil v Velenju veliko modno 
revijo, na kateri bodo pred-
stavili najboljše modele. Ti pa 
se bodo kmalu nato pojavili 
tudi v trgovinah. Kot je obljubil 
Maijan Gaberšek v ponedeljek 
na otvoritvi tedna Indije, bo na 
tej prireditvi, ki bo predvidoma 
prihodnji mesec, pester zabavni 
program. Kdo bo sodeloval, še 
ne povedo, trdijo pa, da bodo 
ljubitelji zabavne glasbe in hu-
morja izredno navdušeni za-
puščali prireditev. 2 0 . avgusta — Leto XII. — Št. 31 (340 ) — Cena 3 din 
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Manni Alhuwalia (prvi z des-
ne) v pogovoru z Maijanom 
Gaberškom, direktoijem 
Modnega salona in Jožetom 
Vebrom, predsednikom ob-
činske konference SZDL 
Velenje. 
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V VELENJU 
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Glede na to, da jt tudi v naši občini vsako leto več motornih vozil 
in da so cestE v samem središču Velenja preobremenjene s prometom 
se je Zavod za urbanizem Velenje-na pobudo družbenopolitičnih 
organizacij, skupščine občine', delovnih organizacij ter krajevnih 
skupnosti lotil izdelave prostorske ureditve Prežihove ploščadi z 

. mestno alejo, ki bo v bodoče imela tudi funkcijo mestnega središča. 

Ni sestanku, ki je bil pred dnevi, so predstavniki zavoda seznanili 
predstavnike skupščine, družbenopolitičnih organizacij, krajevnih 
skupnosti Velenje-Center levi in desni breg ter nekaterih delovnih 
organizacij, kako naj bi bila urejena Prezihova ploščad oziroma 
mestno središče. Poleg tega so sprejeli tudi finančni načrt, tako da 
bodo dela začeli že septembra. 

Celotna ureditev mestnega središča bo zajela predel med Tomši-
čevo in Cankarjevo cesto ter del Prešernove ceste. Najprej bodo 
začeli preurejati Prežihovo cesto, ki bo seveda v bodoče zaprta za 
promet. Cesto bodo spremenili v mestno alejo in po sredi naredili 
tudi novo cestno razsvetljavo s kandelabri, vmes pa posadili drevesa. 
Na sedanjem mestu Prežihove ceste bodo skupaj s prostorom pred 
zdravstvenim domom pridobili blizu sto novih parkirnih prostorov. 

Tudi ta cesta bo spremenjena v parkirni prostor in bo tako izgubila 
funkcijo povezave med Celjsko in Kidričevo cesto. Prek Prešernove 
ceste se bo nato mestna aleja nadaljevala do Cankarjeve ceste v širini 
12 metrov med zgradbo sodišča in Delavskim klubom. Na prostoru 
med zgradbo, v kateri je preskrbovalnica, tržnica, Modnim salonom 
in Elektrotehno ter stolpnicama na Prešernovi 2 in 3 bo blizu sto 
novih parkirnih prostorov, seveda ga bodo uredili tudi hortikulturno 
ter uredili novo razsvetljavo s kandelabri. 

V naslednji fazi bodo uredili prostor med Rudarskim šolskim oen-

trom in Zavodom za urbanizem. Na tem prostoru bodo namreč 
zgradili novo poslopje zavoda za urbanizem paviljonskega tipa in 
objekt zavoda za socialno zavarovanje. Z ureditvijo Prežihove plo-
ščadi z mestno alejo, v okviru katere bo tudi fontana in spomenik, ne 
bomo pridobili le dodatnih površin za pešce in s tem za sprehajalne 
poti, ampak bodo dane nadaljnje možnosti za oblikovanje središča 
kulturnega življenja, mirne rekreativnosti, šolstva in zdravstva. Ure-
ditev ploščadi bo seveda veliko prispevala k lepoti mesta, saj bo novo 
mestno središče izredno lepo hortikulturno urejeno, izboljšala pa se 
bo tudi čistoča ozračja, saj nam ne bo treba več vdihovati z izpuš-
nimi plini zasičenega zraka. 

• LADJA VELENJE NI PRIPLULA 
Velenjčani smo se temeljito pripravili na sprejem ladje Velenje, ki 

naj bi prvič priplula v domače pristanišče v nedeljo. Iz Velenja bi na 
sprejem in ogled ladje odšla 70-članska delegacija predstavnikov 
občinske skupščine, družbenopolitičnih organizacij, šol in delovnih 
organizacij. Posadko ladje in delovni kolektiv Splošne plovbe Piran bi 
pozdravil v imenu Velenjčanov predsednik izvršnega sveta Franjo 
Kljun, v priložnostnem kulturnem sporedu pa naj bi sodelovala 
rudarska godba in gimnazijski dekliški zbor. 

V petek popoldan pa je Splošna plovba Piran sporočila, da ladja 
Velenje ne bo pristala v Luki Koper zaradi zapletljaja okrog plačila 
carine. Ladja je zdaj zasidrana v Trstu, kjer je bodo dvignili in na 
trupu popravili manjše okvare. 



HUDA RUDARSKA NESREČA - Sedemnajst mrtvih v 
Brezi. Zgodaj zjutraj 5. avgusta je v rudniku čmega premoga 
Breza odjeknila eksplozija metana. V tej eksploziji je umrlo 
sedemnajst rudaijev, štirinajst težje ali lažje ranjenih pa so 
prepeljali v sarajevsko bolnišnico. V času nesreče je bilo v 
jami okoli 120 rudaijev. To je bila druga najtežja rudarska 
nesreča v zgodovini tega rudnika. Na mesto nesreče so takoj 
prispele reševalne ekipe drugih rudnikov, družine ponesre-
čenih pa so dobili pomoč iz vse države. 

Na sliki: Reševalne ekipe prinašajo mrtve rudaije iz 
rudnika Breze. 

GRADNJA JEZU V MOZAMBIKU - Na letošnji peti 
konferenci neuvrščenih v Colombu sodeluje prvič tudi 
delegacija Mozambika - mlade afriške države, ki je prejšnje 
leto postala neodvisna, suverena država. Prebivalci Mozam-
bika želijo čim hitreje razvijati gospodarstvo svoje dežele, ki 
je v petdesetih letih kolonialne odvisnosti le malo napredo-
vala. Za sedaj sta najvažnejši gospodarski panogi kmetijstvo 
in rudarstvo, kajti prirodna bogastva te dežele so velika in 
raznovrstna. V okviru splošnega načrta izgradnje in obno-
vitve dežele so v Mozambiku začeli z gradnjo velikega jezu v 
ustju reke Limpopo. Gradnja tega velikega projekta bo 
kmalu končana, akumulacijsko jezero pa bo lahko namakalo 
več kot 90 tisoč hektarov plodne zemlje. Na sliki: Pogled na 
ogromen jez, ki ga gradijo v Mozambiku 

SMEH POKVARIL PREDSTAVO - Krotilec živali 
Karsten Schmidt je imel pri uijenju tjulenja za cirkuško 
predstavo mnogo uspeha, ni pa predvideval, da se bo učenec 
sredi predstave začel neumno smejati. Krotilec je moral 
zaradi nevarnosti, da ne bi propadla cela točka, nesramnega 
tjuljna večkrat opomniti. Toda porednež se ni zmenil za 
karanje svojega učitelja in se je še naprej sladko smejal ter 
tako pokvaril predstavo. 

Na sliki: Tjulenj se od srca smeji, čeprav mu krotilec žuga 
s prstom in ga opozaija, da je že zadnji čas za resno delo. 

REKLI S O TE D N I : 

EDVARD KARDELJ - Pravzaprav tudi pri nas mnogi leta in leta 
niso doumeli bistva in pomena samoupravljanja. Vem, da je večina -
ni me strah uporabiti prav to besedo - večina direktorjev, pa tudi 
večina novinarjev dolgo časa mislila, da je to samo nekakšna 
agitacijska, ideološka akcija, s katero naj bi se okrepili glede na tuje 
sile, ne pa naša trajna vsebinska opredelitev. Sele s sprejetjem nove 
ustave, ko smo pričeli konkretizirati ustavna načela, se je končno 
utrdilo tudi mnenje, da je samoupravljanje zares odločilni faktor 
stabilnosti. 

MARJAN ROŽIC - Javna razprava o osnutku zakona o 
združenem delu predstavlja množično obliko političnega angažiranja 
delovnih ljudi in občanov ter priložnost, da se temeljiteje razjasnijo 
in dojamejo osnove našega sistema, predvsem tiste, ki se nanašajo na 
samoupravne družbenoekonomske odnose in položaj delavca v njih. S 
tega stališča je ta razprava svojevrstna kontinuiteta v izvajanju ustave. 

AVGUŠTIN LAH: - Na manj razvitih območjih v Sloveniji je leta 
1970 živelo 18,2 odstotka prebivalstva republike in leta 1974 skoraj 
isto število - 17,7 odstotka. Razlike med najbolj in najmanj razvitimi 
območji so največje v socialni strukturi. Ta podatek bi bil 
zaskrbljujoč, če ne bi imeli sistema solidarnosti na raznih področjih 
in ne bi prebivalstvu manj razvitih območij omogočili uresničevanja 
njihovih pravic, pa tudi pospešenega gospodarskega, socialnega in 
kulturnega razvoja. 

ZADNjE DNI PO SVETU... 
• TITOV 

GOVOR 
V COLOMBU 

Predsednik republike Tito 
je v govoru na vrhunski 
konferenci neuvrščenih v 
Colombu najprej pozdravil 
vse udeležence in se zahvalil 
Šri Lanki za gostoljubje in 
temeljite priprave, nato pa 
med drugim dejal: 

V zadnjem času se tudi 
nekatere države, ki so sicer 
članice vojaško-političnih 
zvez, približujejo politiki ne-
uvrščanja, kar je treba v 
celoti podpreti. Približujejo 
se ji zato, ker v njej vidijo 
pot in oblike utrjevanja svo-
jega položaja in zaščite svo-
jih interesov in ker povsod 
vse bolj prevladuje zavest, da 
prihodnost človeštva pri-
pada svetu brez blokov. Vsa-
komur je že jasno, da v 
sodobnem svetu ni več mož-
no, da bi prevladala katera 
izmed blokovskih skupin. 

Neuvrščenost je zares po-
stala svetovna politika, saj 
izhaja iz celotnih interesov 
sveta in se zavzema za sploš-
ne rešitve. Neuvrščenost ni 
mogoče omejiti v ožje ok-
vire držav v razvoju ali tako 
imenovanega tretega sveta in 
podobno. 

Kot si je današnji svet 
soodvisen, tako je tudi poli-
tika neuvrščanja splošna. Za-
piranje bi zmanjšalo njen 
pomen, vlogo in vpliv. Ni 

res, da bi kakršnokoli zapi-
ranje lahko zavarovalo svet 
pred nadvlado velikih in na-
sploh pred zunanjimi pri-
tiski. Varstvo je le v ustvar-
jalnem angažiranju čim šir-
ših sil. 

V nadaljevanju je pred-
sednik Tito govoril o neka-
terih poskusih razbijanja 
enotnosti neuvrščenih, ozi-
roma podrediti si te države. 
V zvezi s tem je tudi zelo na 
drobno analiziral splošne 
mednarodne razmere, pri če-
mer se je še posebej dotaknil 
krize mednarodnega gospo-
darskega sistema, ocenil vlo-
go neuvrščenih držav v pri-
zadevanjih za miroljubno re-
ševanje svetovnih problemov 
in popuščanja napetosti. 

Govoril je o najpomemb-
nejših kriznih žariščih, kot 
je Bližnji vzhod, pri čemer je 
posebej poudaril, daje treba 
preprečiti vsak poskus reše-
vanja te krize v škodo pa-" 
lestinskega naroda. 

Njegova temeljna ocena 
svetovnih razmer ni obšla 
nobenega pomembnejšega 
problema, pri čemer je več-
krat poudaril, daje treba vse 
sporne zadeve reševati v 
duhu miroljubnega sožitja in 
popuščanja ter v okviru 
mednarodnih organizacij. 

V nadaljevanju je pred-
sednik Tito še enkrat po-
udaril, da svet veliko priča-
kuje od tega zborovanja ne-
uvrščenih. 

• NADALJEVALI 
BOMO 
POSLANSTVO 
NEUVRŠČENIH 

Pozivamo vse narode in 
vlade, naj sodelujejo v priza-
devanjih za preobrazbo 
sveta, kajti prepričani smo, 
da je tisto, za kar se zavze-
mamo, v resničnem interesu 
vseh. Neuvrščene države 
bodo, v to sem prepričan, 
vztrajno nadaljevale svoje 
poslanstvo v sodelovanju z 
vsakim, ki ga bo sprejel. 
Jugoslavija bo še naprej z 
vso silo in možnostmi sode-
lovala v teh naših zgodo-
vinskih prizadevanjih. 

Neuvrščene dežele so pre-
vzele svoj del odgovornosti 
za pravičnejši svet. Priprav-
ljene so enakopravno sode-
lovati z vsemi, ko gre za 
uresničenje te revolucio-
narne naloge. To pa pomeni, 
da moramo v Colombu, je 
poudaril predsednik Tito, 
pustiti ob strani vse, kar nas 
začasno ločuje in se lotiti 
tistega kar zadeva najbolj 
žgoče mednarodne pro-
bleme in kjer smo si najbolj 
enotni. . 

Neuvrščene države mo-
rajo svoje medsebojne pro-
bleme reševati drugje in ob 
drugem času. V spremenje-
nem svetu bo vsak narod 
laže in hitreje uveljavljal 
svoje zakonite interese in 

probleme, zato je krepitev 
našega gibanja na podlagi 
enotnosti, solidarnosti in so-
delovanja med najpomemb-
nejšimi nalogami te konfe-
rence, je poudaril predsed-
nik Tito. 

• KONKRETNE 
OBLIKE 
Nič manj pomembne niso 

konkretne oblike solidar-
nosti z narodi, ki se bojujejo 
za neodvisnost, samoodloč-
bo 

in svoboden narodni in 
družbeni razvoj in z država-
mi, v katerih je ogroženo 
tisto, kar so si priborile z 
velikimi žrtvami. 

Vsekakor mora biti v 
ospredju tudi še odločnejši 
boj za nove mednarodne 
gospodarske odnose, pred-
vsem za pomoč državam, ki 
so manj razvite in ki so jih 
najhuje prizadela neugodna 
svetovna gospodarska gi-
banja. Vse, kar smo doslej 
dosegli, smo dosegli zaradi 
enotnosti in nenehnih skup-
nih prizadevanj, zato mo-
ramo v skladu z demokra-
tičnim bistvom našega gi-
banja tudi v prihodnje po-
skrbeti za učinkovitost in 
kontinuiteto naše akcije. 

Prav zato je izjemnega 
pomena nadaljnje razvijanje 
ustreznih oblik medse-
bojnega dogovarjanja in ko-
ordinacije. Koordinacijski 
biro je imel tudi doslej po-
membno vlogo in nujno ga 
je še bolj usposobiti, da bo 
kot koordinator vsega gi-
banja še uspešneje deloval v 
interesu vseh neuvrščenih 
držav. 

TURIZEM - Jugoslovanski 
turizem se počasi, toda zaneslji-
vo približuje zaželeni meji -
milijardi dolarjev deviznega do-
hodka. Po tistem, kar kažejo 
podatki o letošnji turistični se-
zoni, utegnemo do konca leta v 
turizmu iztržiti več kot 850 
milijonov dolarjev. S tem bi, če 
upoštevamo še dohodek iz pro-
metnih storitev in tiste devize, ki 
gredo mimo uradnih menjalnic, 
letošnji devizni dohodek že pre-
segel milijardo dolarjev. Pravijo, 
da ga je bilo v prvih sedmih 
mesecih letos za kakšno desetino 
več kot v enakem obdobju lani. 

NAFTA - V Vojvodini so v 
prvih sedmih mesecih letošnjega 
leta načrpali okoli 600 tisoč ton 
surove nafte ali za skoraj 7 
odstotkov več kot v enakem 
obdobju lani. Tako vse kaže, da 
bodo v Vojvodini letos le na-
črpali več kot milijon ton nafte. 
V omenjenem času so načrpali 
tudi približno pol milijarde ku-
bičnih metrov plina, kar je za 
skoraj 12 odstotkov več kot 
lani. 

IZUMI - V jeseniški železarni 
že dolgo časa posvečajo veliko 
pozornost različnim oblikam ra-

ziskovalnega dela. Tako so letos 
jeseniški železarji prijavili že 35 
izumov in izboljšav, s čimer so 
delovni organizaciji prihranili 
kakšnih 16 milijonov in 300 
tisoč dinaijev. Železarna pa je 
letos novatoijem že izplačala za 
384 tisoč dinarjev nagrad. 

PROIZVODNJA - V juliju je 
bila industrijska proizvodnja v 
Sloveniji spet na moč živahna. 
Njen obseg se je v primerjavi z 
junijskim povečal kar za 14,6 
odstotka. Kljub temu pa je bil 
obseg proizvodnje v letošnjem 
juliju samo za 1,7 odstotka večji 
od tistega v istem mesecu lani, 
medtem ko je od začetka leta 
celo nazadoval za 0,7 odstotka. 

PRIDOBITVE - Slovenija je 
v letošnjem letu - vključno z 
novim turističnim naseljem Ber-
nardin - pridobila okrog 3000 
novih ležišč v komercialnem in 
zasebnem gostinstvu. To je raz-
meroma dober investicijski 
uspeh širjenja naše turistične 
mreže, če računamo, da smo v 
preteklih dveh letih povečali 
zmogljivosti turističnih pre-
nočišč le za okrog 1.800, v 
komercialnem gostinstvu pa celo 
pod 1000 ležišč. 

...IN DOMOVINI 
SODELOVANJE - V okviru 

vezi med pobratenimi občinami 
Celje, Cuprija in Do boj zajema 
pomembno mesto tudi sodelo-
vanje na področju zaposlovanja. 
To sodelovanje teče že nekaj 
časa. Celje je pri tem zlasti 
dobilo precej medicinskih sester 
iz Cuprije, zaposlilo pa je tudi 
veliko delavcev iz Doboja. Pred 
nedavnim so se dogovorili, da 
bodo skupnosti za zaposlovanje 
iz vseh treh občin pošiljale en-
krat mesečno druga drugi po-
datke o prostih delovnih mestih, 
zlasti pa o iskalcih zaposlitev, ki 
so pripravljeni iti na delo iz 
svojega kraja. 

POMOČ - Solidarnostna ak-
cija za obnovo prizadetih ob-
močij v Posočju je zajela domala 
vse jugoslovanske republike. Te 
bodo s pomočjo solidarnostno 
zbranih sredstev pomagale od-
praviti posledice katastrofalnega 
potresa. Tako se je republika 
Hrvatska odločila, da zgradi 
novo osnovno šolo v Bovcu, ki 
bo imela 12 oddelkov za preko 
300 učencev, veljala pa bo nekaj 

več kot 12 milijonov dinaijev. V 
Breginju pa bo Makedonija zgra-
dila osnovno šolo s 6 oddelki, 
prostori za varstvo in stano-
vanjem, za to pa bo namenila 
okoli 6 milijonov dinarjev. Voj-
vodina pa je pripravljena zago-
toviti sredstva za drugo fazo 
izgradnje novega šolskega centra 
v Tolminu. Srbija naj bi po 
dogovoru zagotovila denar za 
gradnjo dijaškega doma v Tol-
minu. 

TOPLARNA - Po pred-
računih bi investicija v novo 
ljubljansko toplarno v Mostah 
(druga faza gradnje toplarne) 
veljala nekaj prek milijarde di-
narjev. Za sedaj je za to in-
vesticijo, ki naj bi bila končana 
predvidoma do 1981. leta, zago-
tovljenih okoli 800 milijonov 
dinarjev, manjkajoča sredstva -
torej nekaj čez 200 milijonov 
dinaijev, pa bi moralo še zbrati 
mesto. Gradnja te toplarne bo 
ena največjih investicij mesta v 
naslednjih petih letih in naj bi 
vsaj delno pokrila primanjkljaj v 
toplovodnem ogrevanju Ljub-
ljane. 

Komentar tedna 
V teh dneh nikakor ne 

moremo prezreti dejstva, da 
so oči večine sveta uperjene 
v Colombo, kjer se je sestal 
sam vrh neuvrščenih dežel. 
In če prav v teh dneh ugled-
ni državniki> zbrani v Co-
lombu, odkrito in javno po-
udarjajo, da je prav naš 
predsednik Tito eden najvid-
nejših avtprjev nove, miro-
ljubne in humane politike 
urejanja perečih vprašanj so-
dobnega sveta, ki je še ved-
no, morda celo bolj kot 
kdajkoli doslej, razpet med 
visoke dosežke moderne teh-
nologije in izrazito bedo na 
drugi strani, potem bodo 
njihove besede držale. 

Pri nas namreč že dolgo 
poznamo stare in resnične 
anekdote, ko so utrujenemu 
popotniku iz Jugoslavije v 
daljni Indiji ponudili roko 

prijateljstva potem, ko je 
pristavil, da prihaja iz Titove 
Jugoslavije. In z gotovostjo 
lahko trdimo, da ga domala 
ni državnika, ki bi toliko 
storil za ugled svoje dežele, 
kot je to prav Tito, politik 

živel priznanje v Colombu. 
In to priznanje gre razumeti 
tudi kot priznanje samo-
upravni Jugoslaviji kot taki, 
deželi, ki ve, da je vredna 
samo tista svoboda, ki je 
izborjena, ki je stopala skozi 
vihro osvobodilnega boja in 
revolucije, da bi danes le še 

K B 
in humanist, ki vedno do-
sledno izpolnjenje naloge 
svoje partije in delavskega 
razreda. 

Kot gostitelj prvega vrha 
neuvrščenih, ki je bil v Beo-
gradu, kot politik, ki si je s 
samo njemu lastno vztraj-
nostjo prizadeval za uresni-
čitev načel neuvrščene poli-
tike, je te dni ponovno do-

utrjevala vrednote, ki so se 
rodile že pred več kot tremi 
desetletji. 

Zato tudi ponavljamo, da 
je za Jugoslavijo princip ne-
uvrščene politike edini mo-
goči okvir njenega medna-
rodnega sodelovanja in de-
lovanja, ker je neposreden 
izraz neke druge družbeno-
politične usmeritve - sa-

moupravne. Prva vrednota 
brez druge ne more - in 
danes je tudi obratno že res. 

Nekdo je nedavno sliko-
vito dejal, da je za nas 
neuvrščena politika le nada-
ljevanje samoupravljanja na 
mednarodnem prizorišču. 
Tudi lahko zapišemo, da je 
tako opredeljena politika, 
politika novih generacij. Ti-
stih (tistega večinskega dela 
človeštva), ki niso več obre-
menjeni s preživelimi diktati 
moči in majhnosti, tistih 
torej, ki vse bolj razumejo 
človeštvo v smislu pestre, a 
vedno bolj enotne skupnosti 
vseh ljudi dobre volje, ki 
rešujejo svoje morebitne ne-
sporazumne strpno, kul-
turno in humano. 

Delež Jugoslavije in nje-
nega predsednika pri tem 
nikakor ni majhen. .. 

MILAN MEDEN 



• IZ LETOŠNJEGA PROGRAMA TURISTIČNO OLEPŠEVALNEGA DRUŠTVA VELENJE 

Urejeno okolje privabi turiste 
Turistično olepševalno društvo Velenje skrbi poleg tega, da 

deluje na področju turistične propagande, tudi za vzgojo prebi-
valstva v turistični smeri ter za urejanje in vzdrževanje naravnega 
okolja. Zavedajo se, da bo naš kraj turistično privlačen in urejen, 
če se bodo vsi prebivalci našega mesta tega zavedali in težili za tem. 
Želja po lepšem okolju jih mora spremljati na vsakem koraku. 
Urejen kraj pa je najbolj privlačen tudi za turista. 
• 

i Člani turistično olepševal-
nega društva Velenje želijo širiti 
$ krepiti materialne in druge 
osnove, ki so pomembne za 
razvoj turizma. Čimbolj želijo 
izkoristiti prirodni, družbeni, 
prometni, gospodarski in nego-
spodarski činitelj turizma. V 
skladu s splošnim gospodarskim 
in družbenim interesom našega 
kraja želijo pospešiti turizem. 
Turistično olepševalno društvo 
deluje v skladu s splošnimi 
interesi socialistične družbe, po 
načelih samoupravljanja in na 
osnovi delovnih programov. De-
lujejo na območju krajevnih 
skupnosti Bevče, Cirkovce, 
Podkraj — Kavče, Paka, Ple-
šivec, Pesje, Škale, Šentilj, Ve-
lenje — Šalek - Gorica, Velenje 
— desni breg, Velenje — levi 
breg, Konovo, Šmartno, Ve-
lenje — staro Velenje. Želijo pa, 
da bi se vključile tudi ostale 
krajevne skupnostti. 

Društvo uspešmo sodeluje z 
celjsko turistično zvezo in pre-
ko nje s turističino zvezo Slo-
venije in Jugoslavije. So pa tudi 
člani koordinacijskega odbora 
za razvoj in pospeševanje tu-
rizma občine Velenje. 

TURISTIČNA VZGOJA PRE-
BIVALSTVA 

Turistično olepševalno dru-
štvo Velenje organizacijsko 
utrjuje in razvija samoupravne 
odnose v društvih. Prav tako 
skrbijo za turistično vzgojo pre-
bivalstva. Še poseben poudarek 
posvečajo turistični vzgoji mla-
dine. Sodelujejo s; socialistično 
zvezo delovnega ljudstva, kra-
jevnimi skupnostmi, skupščino 
občine ter drugimi družbeno-
političnimi skupnostmi, samo-
upravnimi skupnostmi, organi-
zacijami združenega dela in 
ostalimi organizacijami pri 
ustvarjanju in izboljševanju ma-
terialnih in drugih pogojev za 
sprejem in bivanje gostov. Po-
spešujejo splošno turistično 
propagando in informacijske 
dejavnosti ter raziskave tu-
rističnih tržišč. Opravljajo tudi 
naloge, ki jim jih poverijo druž-
benopolitične organizacije ter 
organizacije združenega dela. 
Opravljajo pa tudi razne druge 
naloge, ki jih terja razvoj tu-
rizma. 

TURISTIČNI BIRO 
Turistično olepševalno dru-

štvo Velenje ima svoj turistični 
biro, ki zbira, ureja in posreduje 
turistični in druge informacije, 
turistično propagandno gradivo 
o svojem in drugih turističnih 
območijh ter prodaja tudi tu-
ristične publikacije, časopise, 
razglednice in spominke, me-
njajo pa tudi tuja plačilna sred-

i. Opravljajo propagando, in-
formacijsko in recepcijsko služ-

za člane, ki v okviru svojega 
spodinjstva ali kmečkega gos-

podarstva oddajajo sobe za pre-
oče vanje. 

HRANITI LEPOTO POKRA-
*E 
Nova organiziranost turistič-

o olepševalnega društva Ve-
*e z osnovanjem koordina-

'skega odbora za razvoj tu-
' ma v občini Velenje omo-

ča neposrednejši stik z gospo-
tvom nasploh, s turistič-

gospodarskimi organiza-
"ami, ki delujejo v občini 
elenje, posebej pa še z odbori 

varstvo okolja in narave v 
' vnih skupnostih. Iz te po-

pričakujejo skladnejši 
turizma v celotni občini, 

uspešnost pa je odvisna 

tudi od družbenopolitičnih in 
društvenih odnosov. 

V turistične namene želijo 
izkoristiti tudi možnost, ki jo 
dajejo mesta, ki so pobratena z 
Velenjem. Organizirali bi lahko 
razne obiske, zamenjave gostov, 
športna in druga srečanja. Pre-
ko koordinacijskega odbora za 
razvoj turizma v občini Velenje 
je potrebno vzpodbuditi zani-
manje za turistično gospo-
darstvo tudi v gospodarskih or-
ganizacijah, ki samo posredno 
vplivajo na turistične tokove. 

Omogočiti želijo boljši in 
hitrejši razvoj zasebnega gostin-
stva, privatnih penzionov, ter 
zagotoviti njihov vpliv na pove-
čanje in popestritev turistične 
ponudbe. Z. vsemi ponudniki 
privatnih turističnih sob bo tu-
ristično olepševalno društvo 
Velenje sklenilo sporazume, iz-
vedlo kategorizacijo privatnih 
turističnih sob. Pridobiti pa 
želijo še druge občane, ki bi 
lahko oddajali sobe. 

Sodelujejo tudi z večjimi gos-
podarskimi organizacijami, ki 
upravljajo z velikimi zemljišči. 
To so kmetijske zadruge in 
gozdno gospodarstvo. Te naj bi 
v večji meri pripomogle, da se 
ohrani lepota pokrajine kot 
eden osnovnih pogojev za turi-
zem. S kmečkim turizmom pa 
stremijo za tem, da se ohrani na 
vasi lepota in okolje, ki je 
značilno za naše predalpsko 
področje. 

PROSPEKT VELENJA 
Občina Velenje še vedno 

nima prospekta, brez njega pa 
je propagandno delo zelo otež-
koJeno. Turistično olepševalno 
društvo Velenje ga želi čim prej 
izdati, zato so zadolžili ko-
misijo za propagando, da izdela 
idejni načrt in programsko 
karto. 

Sodelujejo z gorenjsko, celj-
sko in obalno turistično zvezo. 
Skupaj bodo organizirali raz-
stave — morje, gore, jezera. 
Sodelovali bodo na mednarod-
nem kmetijskem sejmu, med-
narodnem sejmu lov, ribolov, 
šport, turizem, pomladanskem 
velenjskem sejmu in mednarod-

nem jesenskem sejmu. Turi-
stičnim gospodarskim organi-
zacijam bodo omogočili, da 
bodo lahko prodajale turistične 
usluge. 

Prav tako pa organizirajo 
tudi sprejeme predstavnikov 
javnega obveščanja, poslovnih 
partnerjev in vseh ostalih dejav-
nikov, pomembnih za hitrejši 
razvoj turizma v občini Velenje. 

V sodelovanju s turističnimi 
društvi in gospodarskimi orga-
nizacijami bodo razpisali na-
tečaj za embleme posameznih 
področij, krajev in turističnih 
objektov. Izdelati pa želijo tudi 
ustrezno ma po za propagandni 
material in želijo s tem prika-
zati občino Velenje kot enoten 
turistični prostor. Ugotovili so, 
da jim manjka posnetkov za 
posamezna področja, zato so 
letos pričeli z urejanjem fotoar-
hiva. 

TURISTIČNA VZGOJA 
Tesneje želijo sodelovati in 

redno poročati o prireditvah 
informacijskemu centru pri tu-
ristični zvezi Slovenije. Velika 
pomanjkljivost in nepravilnost 
je na področju vodniške službe. 
Potrebno se je bolje dogovarjati 
z zainteresiranimi turističnimi 
družbenimi organi. S tem dogo-
varjanjem bo lažje rešiti pro-
blem profila, vzgoje in nagra-
jevanja vodniške službe. 

Eden osnovnih pogojev za 
hitrejši razvoj turizma je prav 
gotovo vzgoja in izobraževanje, 
zato morajo težiti za tem, da 
program čim bolj prilagodijo 
potrebam na terenu. Za prebi-
valstvo v krajevnih skupnostih 
bodo organizirali predavanja o 
turizmu. 

S slikovnim materialom bodo 
na predavanjih prebivalce sezna-
nili s kulturno zgodovinskimi in 
zemljepisnimi značilnostmi kra-
ja in okolice. Posredovali pa jim 
bodo tudi osnovna znanja za 
estetsko urejanje vrtov, hiš, 
okolice, jih poučili kakšen naj 
bo odnos do gostov. Zagotoviti 
pa želijo tudi, da postane turi-
stična vzgoja sestavni del šol-
skega pouka. 

SEMINARJI ZA LASTNIKE 
ZASEBNIH TURISTIČNIH 
SOB 

Za lastnike zasebnih turistič-
nih sob želijo organizirati po-
sebne seminarje, na katerih jih 
bodo seznanili z osnovnimi po-
datki o razvoju turizma v svetu 

Osrednja ploščad Velenja je Titov trg. Tu je postavljen tudi spomenik žrtvam fašizma — onemele 
puške 

in pri nas, z njegovim gospo-
darskim namenom in seveda s 
turističnimi znamenitostmi nji-
hovega kraja. Prav tako jih 
bodo seznanili s potrebami tu-
ristov, da bi lahko temu pri-
merno uredili stanovanje, sani-
tarije in stanovanjsko okolico. 
Prav tako pa jih bodo seznanili 
s predpisi o varnostnih ukrepih, 
o taksah, s prijavno in odjavno 
službo. 

TURISTIČNI VODIČI 
Turistični vodiči naj bi znali 

vsaj en tuj jezik, zaposleni pa 
naj bi bili na turističnem pod-
ročju. Tudi zanje bi bilo po-
trebno organizirati seminarje, 
katerih programi bi vsebovali 
splošna znanja s področja tu-
rizma s posebnim poudarkom 
na poznavanju naše zgodovine, 

turistične geografije Jugoslavije 
in posebej Štajerske in Koroške. 
Prav tako pa je potrebno, da se 
turistični vodič seznani s psiho-
logijo gosta in ima dober odnos 
do njega. 

Poleg tega pa je potrebno 
poskrbeti tudi za vzgojo vaške-
ga prebivalstva, ki se vključuje v 
kmečki turizem. Na posebnih 
seminarjih jih bodo seznanili z 
razvojem kmečkega turizma v 
svetu in z našimi možnostmi. 
Poleg splošnih znanj o turizmu 
bi v program vključili tudi, 
kako naj bo opremljena kmeč-
ka hiša, higieno, prehrano, kak-
šen naj bo odnos do gosta, 
naravnimi lepotami in pomemb-
nimi izletniškimi točkami, zgo-
dovino kraja in okolice. 

Turistično olepševalno društ-
vo želi seznaniti turistične de-

Velenie tudi letos sodeluje v tekmovanju za najbolj prizadeven turističen kraj na Slovenskem 

lavce z najnovejšimi dosežki na 
področju turističnega gospo-
darstva in turizma nasploh. 
Zato bodo organizirali obiske 
raznih sejmov in razstav ter 
turističnih področij in objek-
tov. V zimski sezoni bodo obi-
skali Bled, kjer bodo imeli 
turistično srečanje s turistič-
nimi delavci Bleda. Izmenjavali 
bodo izkušnje v delu in se 
dogovarili o nadaljnjem sode-
lovanju. Prav tako bodo nave-
zali stike z obalno turistično 
zvezo. Izmenjavali bodo pro-
pagandni material in obiskali 
njihovo področje. 

Turistični biro je vnesel v 
svoj program tudi mladinski 
turizem. Povezali so se z vsemi 
mladinskimi domovi, ki de-
lujejo na področju naše države. 

NAJBOLJ PRIZADEVEN TU-
RISTIČNI KRAJ 

Komisija za varstvo okolja i 
pri turistični zvezi Slovenije si 1 

že vrsto let prizadeva ohraniti 
slovensko pokrajino čisto, pri-
kupno in privlačno za doma-
čina ali turista. Prav tako so se 
tudi odločili in pričeli akcijo — 
izbirajmo najbolj prizadeven tu-
ristični kraj. Akcija postaja iz • 
leta v leto bolj popularna in 
množična in kaže vse vidnejše 
rezultate. Da bi bilo priza-
devanje v letošnjem letu še bolj 
učinkovito so se povezali z 
vsemi društvi, s krajevno skup-
nostjo, s šolo, z občinskimi 
organi za notranje zadeve, ko-
munalno službo in drugimi, ki 
po svojih močeh skrbijo za 
okolje. 

Republiška komisija bo obi-
skala turistične kraje od 1. 
junija do 30. septembra! Ve-
lenje torej tekmuje za najbolj 
prizadeven turistični kraj na 
Slovenskem, naj pa ob tem 
zapišemo, da sodeluje že vrsto 
let in da so v turističnem biroju 
v Velenju najbolj ponosni na 
diplomo ki jo je Velenje pred 
leti prejelo. Ponosni so tudi 
lahko, saj je osvojilo Velenje 
prvo mesto, vendar pa to ni 
dovolj. Prav bi bilo, da bi to 
tudi obdržalo. 



Inovacije v REK 
V letošnjem letu je REK Velenje med najuspešnejšimi 

delovnimi organizacijami na področju tehnoloških inovacij v 
SR Sloveniji. V prvem polletju letošnjega leta je dosežena 
skoraj dvainpolkrat večja vrednost kot v lanskem letu. 

Odločitev ZIS, da podaljša akcijo, začeto v letu 1975 in 
proglasi tudi 1976 leto za leto tehničnih inovacij je bila 
vsekakor pravilna, kar nazorno dokazujejo doseženi rezultati 
na področju vzpodbujanja lastnega razvoja znanstvene in 
tehnološke ustvarjalnosti, tako v republiki, kakor v regijah in 
občinah. 

Iz naše občine se je krogu najuspešnejših delovnih 
organizacij iz tega področja priključil REK Velenje z 27 
novo registriranimi predlogi, od katerih je bilo nagrajeno 19 
predlogov (9 iz TOZD RLV, 7 iz TOZD ESO, 3 iz TOZD 
TEŠ), katerih ekonomski prihranek znaša 6,636.375 din, kar 
je skoraj dvainpolkrat več kot v lanskem obdobju. Komisija 
za racionalizacijo pa je že zaključila nadaljnih 6 predlogov, 
katere morajo obravnavati še delavski sveti v TOZD. Teh šest 
predlogov prinaša ekonomski prihranek v vrednosti 
6,980.000 din s čimer se ekonomski efekt racionalizacije 
dvigne čez številko 10,000.000, kar več kot petkratno 
presega vrednost inovacij lanskega leta. 

Komisija za racionalizacijo REK Velenje meni, da 
obstajajo ugodne razmere za' vzpodbujanje inovacijske 
dejavnosti, posebno zato, ker le-ta zajema vse širši krog 
delavcev. Ugotavljajo, da so prizadevanja za uvajanje nove 
tehnologije, izpopolnitev obstoječe in boljše gospodarjenje 
sedaj že vsakodneven pojav v združenem delu. Seveda pa se 
borba za večjo produktivnost dela, racionalnejše izkoriščanje 
sredstev, bolj popolno in kvalitetno zadovoljevanje potreb, 
uporabo znanstvenih in drugih dosežkov ne izvaja le zaradi 
akcije same, temveč predvsem zaradi gospodarskih koristi, ki 
jih navedene dejavnosti prinašajo vsem delavcem. g ^ 

OB USTANOVITVI KLUBA SAMOUPRAVLJAVCEV VELENJE 

Znanje — temelj samoupravljanja 
Poročali smo že, da je bila 20. julija ustanovana seja skupščine 

kluba samoupravljalcev Velenje. Najbrž pa ne bo odveč, če bomo 
tokrat spregovorili o funkciji in nalogah takih klubov samo-
upravljavcev v Sloveniji. 

Zasnova klubov samouprav-
ljavcev je taka, da naj bi ti 
pomenili pripomoček delavcem 
za izmenjavo izkušenj iz samo-
upravne prakse za napredek 
samoupravljanja in družbeno-
politično izobraževanje ter 
usposabljanje samoupravljalcev. 
Osnovni namen klubov po-
vzema načelo: iz prakse samo-
upravljanja za prakso samo-
upravljanja - temeljni namen je 
torej izboljševati prakso samo-
upravljanja. Delavci v klubih si 
morajo preko svojih samouprav-
nih in družbenopolitičnih orga-
nizacij, pa tudi neposredno, 
omogočiti in organizirati izme-
njavanje izkušenj. Klubi samo-
upravljavcev morajo storiti vse, 
da bo družbenopolitično uspo-
sabljanje samoupravljavcev po-
stalo kar najbolj množično. Po-
membno vlogo pa igra tudi skrb 
za svetovalno in strokovno po-
moč samoupravljavcem in nji-
hovim organom pri uresni-
čevanju ustavne vsebine samo-

upravljanja. Preko klubov naj bi 
se zagotovilo večje podružb-
ljanje delavskih univerz, hkrati 
pa naj bi te postale nosilke vse 
širšega družbenega izobraževa-
nja in razrednega osveščanja 
delavcev kot samoupravljalcev. 
Seveda pa bo delo klubov lahko 
steklo uspešno le ob tesnem 
sodelovanju teh dveh organov. 

V velenjski občini se je na 
iniciativo občinskega sveta ŽSS 
konec leta 1975 začela akcija 
za ustanovitev kluba samo-
upravljavcev. V razpravah je 
prevladalo prepričanje, da je 
organizacije kluba potrebna in 
koristna in da daje možnost 
široke politične akcije napred-
nih sil pri poglabljanju samo-
upravljanja. Lahko bi rekli, da 
je eden glavnih pogojev za de-
jansko samoupravno reševanje 
problemov ustrezno izobra-
ževanje in usposabljanje de-
lovnih ljudi. Kajti poznavanje 
družbenih problemov je osnova 
za opravljanje samoupravnih 
funkcij. Tudi velenjski klub sa-

• POSLOVNO SODELOVANJE TREH SLOVENJEGRAŠKIH DELOVNIH KOLEKTIVOV: 

Skupen nastop na tržišču 
Tovarna gumirane žime in penastih mas Slovenj Gradec, 

temeljna organizacija združenega dela tovarne usnja Slovenj 
Gradec, je drugi največji proizvajalec gumirane žime v Evropi. Kar 
okrog 80 % vse proizvodnje gumirane žime in poliuretana prodajo 
znanim zahodnoevropskim proizvajalcem avtomobilov. 

Letos so uredili nov obrat za 
proizvodnjo izdelkov iz poliure-
tana, ob povečevanju zmoglji-
vosti za proizvodnjo gumirane 
žime pa so začeli razmišljati, da 
bi še več njihovih izdelkov, ki 
jih pošiljajo avtomobilskim to-
varnam, sami frnalizirali in po-
stali v prihodnje še pomemb-
nejši dobavitelj montažnih de-

lov avtomobilski industriji. 
Odločili so se, da oblikujejo 

skupino zainteresiranih slovenj-
graških delovnih kolektivov, ki 
bi v prihodnje proizvajala mon-
tažna dela za potrebe avtomo-
bilske industrije. Tako so se za 
skupno proizvodnjo avtomo-
bilskih zglavnikov in za skupni 
nastop na tržišču dogovorili 

tovarna gumirane žime rn pe-
nastih mas NTU Slovenj Gra-
dec, „Toper — Prevent" Slovenj 
Gradec ter tovarna kovinskih 
izdelkov „Gorenje - Ferco" 
Slovenj Gradec. Pripravljen je 
že predlog samoupravnega spo-
razuma, s katerim se bodo 
dogovorili za skupni nastop ter 
pravice in odgovornosti v tej 
zvezi. V tovarni „Toper — Pre-
vent" bodo začeli že v kratkem 
s proizvodnjo prevlek za avto-
mobilske sedeže in naslonjala. 
Ko bodo za to proizvodnjo 
zagotovili z varjenjem vzorčno 

Občinska konferenca SZDL 
pripravila jesenski program 

Program, ki si ga je zastavila OK SZDL in ki naj bi ga realizirala 
do konca letošnjega leta je zelo pester. Tako imajo v planu 2. sejo 
OK SZDL, na kateri bodo temeljito analizirali delovanje SIS, 
predvsem pa ugotovili, kako je znotraj njih zaživel delegatski 
sistem. Dogovorili se bodo za akcijo za razpravo in sprejetje 
samoupravnih sporazumov o delovanju in financiranju samo-
upravnih interesnih skupnosti družbenih dejavnosti. 

cilji kadrovske politike v naši 
občini, drugič in seveda s prvim 
vprašanjem v povezavi — pri-
prave na usmerjeno izobraže-
vanje in tretjič — uresničevanje 
osnutka zakona o združenem 
delu. 

oblikovano umetno usnje, se bo 
naročilo povečalo. Do konca 
leta pa mora biti vse priprav-
ljeno tudi za začetek redne 
proizvodnje avtomobilskih 
zglavnikov. Poliuretanski in pla-
stični del zanje bodo izdelovali 
v tovarni gumirane žime in 
penastih mas Slovenj Gradec, 
kovinski del v tovarni „Gorenje 
— Fecro" Slovenj Gradec, pre-
vleke pa v tovarni „Toper -
Prevent", kjer bodo zglavnike 
tudi kompletirali. Hkrati z ve-
čanjem obsega te proizvodnje 
bodo v poslovno sodelovanje 
vključevali še druge delovne 
kolektive. 

V prihodnje naj bi frnalizirali 
še nekatere druge izdelke, po-
sebej pa si bodo prizadevali, da 
bi se pojavili na tržišču s 
kopletnimi avtomobilskimi se-
deži. Z združevanjem dela in 
sredstev z zainteresiranimi de-
lovnimi kolektivi pa želijo osvo-
jiti tudi proizvodnjo nekaterih 
drugih sestavnih delov za po-
trebe avtomobilske industrije, 
za kar že kažejo zanimanje tako 
domače kot inozemske tovarne 
avtomobilov. 

moupravljavcev je na ustanovni 
skupščini sprejel program dela 
za obdobjejunij-december, kije 
zelo obširen. V okviru družbe-
nopolitičnega izobraževanja bo 
klub skupaj z delavsko univerzo 
pripravil številne seminarje za 
člane delegacij in samoupravne 
delavske kontrole ter za novo-
sprejete delavce. Tako bodo 
teme seminarjev zelo različne, 
od stanovanjske politike, novo-
tarstva, racionalizatorstva do 
problemov napredka kmetijske 
proizvodnje. Klub pa bo poleg 
skrbi za izvedbo družbeno-
političnega izobraževanja raz-
vijal tudi razne oblike neposred-
ne izmenjave izkušenj, ki izha-
jajo iz S a m o u p r a v n e prakse, zla-
sti preko razprav vseh zainte-
resiranih. Najpomembnejše 
teme se bodo nanašale na od-
nose med TOZD in krajevno 
skupnostjo, delovanje delegat-
iskih razmerij, zakon o zdru-
ženem delu ter družbeno sa-
mozaščito in splošni ljudski 
odpor. 

Velenjski klub samouprav-
ljavcev je imel 27. julija že 
drugo redno sejo IO kluba, na 
kateri so se prisotni zavzeli za 
predlog, da je treba v mesecu 
septembru organizirati seminar 
za predavateljski kader na ve-
lenjskih šolah vseh smeri in 
stopenj na temo: osnutek za-
kona o združenem delu. Klub je 
tudi mnenja, da je treba v 
prihodnosti dati večji poudarek 
zunanji politiki Jugoslavije ter 
čimprej organizirati predavanja 
in seminar za vodilne in vod-
stvene kadre. Akcijski program 
IO kluba se mora aktivno vklju-
čiti tudi v drugi del razprav o 
osnutku zakona o združenem 
delu. Posebej razveseljiva pa je 
težnja kluba samoupravljavcev, 
da se poveže s študenti. Tako se 
bosta klub samoupravljavcev in 
Šaleški študentski klub kmalu 
sestala in poiskala najpri-
mernejše poti za sodelovanje. 
Vsekakor je treba pohvaliti pri-
zadevanje kluba, kajti študira-
joča mladina se bo seznanila 
tudi s prakso samoupravljanja. 

Velenjski klub samouprav-
ljavcev si je zastavil obsežen 
program, zato stojijo pred njim, 
njegovimi člani in organi težke 
in odgovorne naloge, ki bodo 
lahko izpolnjene le ob pove-
zanem delovanju vseh dele-
gatov, ne bo pa šlo tudi brez 
vsestranske podpore družbeno-
političnih organizacij. Žal še 
obstajajo ljudje, ki niso prepri-
čani o potrebnosti kluba, taki, 
ki se upirajo akcijam, katere naj 
bi zajele najširše plasti samo-
upravljavcev. 

Klub samoupravljavcev naše 
občine mora postati opora de-
lavcem, v njem morajo najti 

pomoč pri izvajanju svojih na-
log kot samoupravljavci, postati 
mora kraj, kjer bodo dobili 
pregled nad problemi, rešitvami 
in uspehi družbe kot celote 
posameznimi njenimi deli. Te-
melj samoupravljanja je namreč 
znanje. 

MELITA VOVK 

OSMI FESTIVAL 
DOMAČE 
ZABAVNE GLASBE 

Sodeluje 
Gorski 
instru-

mentalni 
kviitet 

Danes se bo v Ptuju začel 
osmi ptujski festival domače 
zabavne glasbe. To že tra-
dicionalno srečanje ansamb-
lov in pevcev domače glasbe, 
ki ga vsako leto prenaša tudi 
televizija, je letos sestavni 
del že četrtič organiziranih 
kulturnih srečanj. 

Festival, ki bo na letnem 
prireditvenem prostoru bo 
na sporedu tri večere. Danes 
ob 19. uri se bodo sode-
lujoči borili za vstop v fi-
naJe, ki bo na sporedu jutri 
ob istem času. V finale se bo 
od 18 ansamblov, ki jih je 
izbrala strokovna komisija, 
uvrstilo le devet. Po kon-
čanem finalnem delu bo fe-
stivalska noč. Za obisko-
valce je pripravil organizator 
pester program, nameravajo 
pa tudi žrebati vstopnice in 
podariti nagrade, ki so jih 
prispevale različne ptujske 
delovne organizacije in to-
varna glasbil Melodija iz 
Mengša. 

V nedeljo bodo začeli s 
programom že ob 15 po-
poldan. Takrat bodo pono-
vili vse zmagovite skladbe, 
nastopala pa bosta tudi an-
sambla Štirje kovači in Do-
bri znanci. 

Tekmovalnega dela ptuj-
skega festivala domače za-
bavne glasbe se bo udeležil 
tudi ansambel Gorski instru-
mentalni kvintet iz Velenja, 
ki bo izvajal skladbi Sonce v 
ljudeh in Bas polka Zlatka 
Lipuščka, M. Podbevška in 
Karla Pušnika. 

Lotili se bodo tudi vprašanja 
družbenega izobraževanja. Tako 
imajo v programu v mesecu 
septembru pripravo seminarjev 
za delegate krajevnih skupnosti, 
kakor tudi za delegate samo-
upravnih interesnih skupnosti. 
Delegati SIS so že imeli do-
ločene seminarje, niso pa bili še 
izvedeni seminarji za delegate 
krajevnih skupnosti, kar se de-
loma negativno odraža pri nji-
hovem delovanju. 

Ocenili bodo tudi organizi-

ranost in akcijsko pripravljenost 
pripadnikov ljudske pbrambe in 
družbene samozaščite. Prila-
goditi nameravajo sistem t. i. 
ljudske zaščite v krajevnih 
skupnostih in se spoprijeti še z 
nekaterimi vprašanji s tega pod-
ročja. Prav tako želijo te oblike 
obrambe kadrovsko analizirati. 

Posebno obširno se name-
ravajo lotiti kadrovske politike 
v naši občini, pri čemer so jim 
vodilo trije problemi: prvič -

PROGRAM SEMINARJA ZA ČLANE DELEGACIJ KRA-
JEVNE SKUPNOSTI - PRIPRAVLJA GA SZDL 

Družbenoekonomska in družbenopolitična ureditev SFRJ 
Krajevna skupnost - temeljna skupnost samoupravnega 

organiziranja delovnih ljudi in občanov v komunalnem in 
skupščinskem sistemu 

Delovanje delegatskega in skupščinskega sistema 
Metode političnega dela v delegatskem sistemu 
SZDL - fronta vseh naprednih socialističnih sil 
Aktualni mednarodni politični dogodki 
Družbena samozaščita, splošna ljudska obramba in splošni 

ljudski odpor 
Aktualna vprašanja gospodarskega in socialnega razvoja 

občine Velenje ter srednjeročni program razvoja občine in 
krajevne skupnosti v njenem okviru 

Varstvo okolja - boj proti onesnaženju vode, ozračja in 
urbanih in neurbanih površin (mesta, vasi, polja, gozdovi) 

Za ta program je namenjeno 18 ur predavanj. 

V VELENJSKIH TRGOVINAH 

Znižane cene 
Večina velenjskih trgovin je znižala cene spomladanski in 

poletni konfekciji in obutvi. Ker smo vas želeli seznaniti z 
možnostmi nakupa, smo nekatere med njimi obiskali. 

Velenjska Nama ima pomladansko razprodajo konfekcije, 
težke konfekcije, pletenin, perila in čevljev. Na oddelku 
metraže imajo stalno prodajo ostankov, ki so znižani do 50 
odstotkov, na oddelku bele tehnike pa belo tehniko z lepotno 
napako znižano od 5 do 20 odstotkov. Skoraj vsi artikli iz 
razprodaje v Nami so znižani od 30 do 50 odstotkov. 

Tako imajo na zalogi še precej ženskih sandalov, katerih 
cena se giblje od 140 do 210 dinarjev. Pošla pa jim je moška in 
otroška obutev. Znižali so tudi ceno usnjeni galanteriji, v 
nekaterih primerih tudi za 60 odstotkov, tako da lahko dobite 
žensko usnjeno torbico tudi že za 130 dinarjev. 

Lepe moške srajce s kratkimi rokavi lahko dobite že za 60 
dinaijev, z dolgimi pa za 130 dinarjev. Moške obleke, ki so 
bile prej preko 1000 dinarjev, so sedaj naprodaj že za okoli 
700 dinarjev. Znižane moške hlače so naprodaj od 220 do 280 
dinarjev. Krila lahko kupite že za 50 dinaijev, ženske obleke 
pa so znižane od 780 dinarjev na 460 dinarjev, lahko pa 
dobite obleko tudi za 120 din. Bele kavbojke za ženske so 
naprodaj za 20, sicer pa se cena hlač suče okoli 270 din. 
Izredno lep kostim, ki je bil prej 1690 din, stane v tej 
razprodaji samo 690 din, znižane so tudi cene plaščem in 
bluzam ter celotni otroški letni konfekciji. 

V Planiki so znižali cene obutvi za okoli 30 do 40 

odstotkov in je nekaj modelov že zmanjkalo. Sicer pa se cena 
moških čevljev vrti okoli 200 din, ženskih 140 din in otroških 
100 din. 

V Alpini so znižali cene ženski obutvi, ki jo ta tovarna v 
glavnem proizvaja, ter nekaj modelov otroške obutve. Ženske 
sandale so naprodaj že za 120 dinaijev, ostala znižana obutev 
pa za okoli 250 dinarjev. 

Cene so znižali tudi v Beku. Tako so moški plašči 
(balonarji) naprodaj za 350 dinarjev, ženski prehodni plašči pa 
za 700 din. Precej cenejše so tudi moške obleke, ženska krila 
in ženski hlačni kompleti. Naprodaj imajo znižane otroške 
hlače. 

Jeans svetle kavbojke za moške in ženske lahko kupite za 
140 din v blagovnici Center. Naprodaj imajo tudi jeans jakne 
za 120 din, ženske obleke od 150 do 300 din, prav prijetne 
kostime pa lahko kupite za 550 din. Znižali so tudi cene 
ženski poletni obutvi. Tako lahko kupite sandale za okoli 150 
dinarjev. Na moškem oddelku prodajajo nekoliko znižano 
moško perilo in srajce, katerih cena je okoli 110 din. 

Tisti, ki že mislite na jesen ali zimo, stopite v prodajalno 
Slavonije. Naprodaj imajo ženske plašče iz ovčjega ali 
svinjskega velurja, za polovično ceno in boste zanje odšteli od 
600 do 890 dinarjev, za tiste pa, ki bi hotele imeti plašče še z 
zimsko podlogo se cena giblje od 1300 do 1680 dinaijev. 
Prodajajo tudi moške jakne iz kozjega velurja, ki so znižane od 
1600 na 960 dinarjev. 

Izbira je velika, povpraševanje nič manjše. Seznanili smo vas 
s cenami razprodaje le v nekaterih trgovinah v Velenju. 
Podobno pa je tudi drugod. Takšen nakup je pri nas, ki le 
počasi capljamo za modnimi novostmi svetovnega trga, prav 
dobra naložba. Mnenja so različna, vendar pa je vedno več 
tistih, ki trde, da lahko človek, ki živi od razprodaj, prav 
dobro živi. 
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• RAZVOJNI NAČRTI TEMELJNE ZADRUŽNE ENOTE LEDINA 

Podpora združevanju kmetov 
Ena od temeljnih zadružnih enot Koroške kmetijske zadruge s 

sedežem v Slovenj Gradcu deluje tudi v Mislinjski dolini, in sicer 
»Ledina". Kot posebna delovna enota Koroške kmetijske zadruge 
deluje v slovenj Gradcu tudi Koroška hranilnica in posojilnica, ki s 
svojo dejavnostjo (hranilno - kreditno službo) po posebni 
ustanovitveni pogodbi deluje še s Kmetijsko Zadrugo Vuzenica ter 
za vse obrate za kooperacijo Gozdarstva in lesne industrije „Lesna" 
Slovenj Gradec in je samoupravno posebej organizirana. 

S srednjeročnim programom 
razvoja predvideva Koroška 
kmetijska zadruga, da bodo do 
leta 1980 iz temeljnih zadruž-
nih enot izločili družbeno kme-
tijsko proizvodnjo ter ustanovili 
temeljno organizacijo združe-
nega dela Družbeno Kmetijstvo. 
Koroško hranilnico in posojil-
nico pa bodo, ob upoštevanju 
možnosti in potreb, preosnovali 
tako, da bo prevzela tudi dolo-
čene naloge hranilno kreditne 
službe. 

Poglavitna prihodnja naloga 
Korošce kmetijske zadruge in 
njenih temeljnih zadružnih enot 
pa bo širiti obseg združevanja 
kmetov, posebej še tistih, ki so 
že ali pa še bodo vključeni v 
občinske odloke o zaščitenih 
kmetijah. Tako naj bi podpirali 
združevanje kmetov v okviru že 
znanih in uveljavljenih oblik, 
kot so strojne skupnosti, proiz-
vodne skupnosti itd. 

Hkrati z okrepitvijo kmetij-
ske pospeševalne službe bodo 
urejali dohodkovne odnose med 
kmetijskimi proizvajalci ter pro-
izvodnimi skupnos tmi ter s pre-
delavo, prodajo in reproduk-
cijo. Dohodkovne odnose so že 
uredili pri proizvodnji mesa, 
načrtujejo pa jih tudi pri proiz-
vodnji mleka. 

Kar zadeva proizvodne zmog-
ljivosti je v Mislinjski dolini v 

zasebnem sektoiju 3.322 ha 
njiv, 382 ha sadovnjakov, 3.831 
ha travnikov ter 2.516 ha pašni-
kov oziroma skupaj 10.051 ha 
vseh zemljišč. Temeljna zadruž-
na enota „Ledina" Slovenj Gra-
dec pa gospodari na 43 ha njiv, 
ima pa tudi 24 ha nasadov 
hmelja, 2 ha. nasadov črnega 
ribeza ter 74 ha travnikov in 17 
ha čredinskih pašnikov, skupaj 
torej 465 ha zemljišč. V druž-
beni lastnini in v upravljanju 
Koroške kmetijske zadruge ozi-
roma njenih temeljnih zadruž-
nih enot pa je še nekaj kme-
tijskih zemljišč, ki jih družbena 
kmetijska proizvodnja ne izko-
rišča, pač pa jih temeljne za-
družne enote zaradi razdroblje-
nosti površin in odročnosti da-
jejo kmetom v najem. V druž-
beni lastnini pa so tudi nekateri 
planinski pašniki, ki pa so sedaj 
slabo in neorganizirano izko-
riščeni. 

Kar zadeva stanje živine velja 
zapisati, daje v Mislinjski dolini 
v družbenem sektoiju 200, v 
zasebnem pa 4.300 govedi ter v 
družbenem 155 in zasebnem 
sektoiju 2.100 krav in ple-
menskih telic. Traktoijev je na 
območju temeljne zadružne 
enote „Ledina" 300 v zaseb-
nem ter 4 v družbenem sek-
toiju, v v zasebnem sektoiju je 

456 kosilnic, v družbenem pa 
12. 

Proizvodnja mleka in mesa 
bosta ob upoštevanju naravnih 
pogojev ter ugodnega lokalnega 
tržišča osnovna proizvodna us-
meritev tudi v obdobju do leta 
1980, tako v okviru temeljne 
zadružne enote „Ledina" Slo-
venj Gradec kot Koroške kme-
tijske zadruge. Obstoječo proiz-
vodnjo želijo povečati na več 
načinov. V družbenem sektoiju 
naj bi dosegli poprečno letno 
mlečnost 4.000 litrov po kravi. 
Na kmetijah, ki so preusmerile 
gospodaijenje oziroma ga še 
bodo, pa načrtujejo proiz-
vodnjo 30.000 litrov mleka (pri 
10 kravah) oziroma 4.500 kg 
pitancev, na kmetijah, ki so se 
specializirale za proizvodnjo 
mleka ter za pitanje pitancev, 
pa 15.000 litrov mleka in 2.500 
kg pitancev. 

Temeljna zadružna enota 
„Ledina" Slovenj Gradec na-
črtuje za obdobje 1 9 7 6 - 1980 
modernizacijo govejih farm 
tako, da bodo pridobili 260 
stojišč za živino, investicija pa 
bo predvidoma veljala 3,5 mili-
jona dinarjev. Načrtujejo pa 
tudi nakup 100 glav plemenske 
živine ter kmetijske mehaniza-
cije. Nadaljevali pa bodo tudi z 
modernizacijo in usmeijanjem 
zasebnega kmetijstva. 

Medtem, ko predvidevajo za letos 
za t emel jno zadružno enoto l e -
d i n a " Slovenj Gradec Koroške kme-
tijske zadruge 52 milijonov dinarjev 
celotnega dohodka , naj bi ga dosegla 
leta 1980 že 70,5 milijona dinarjev. 
Amort izac i jo želijo v pr ihodnjem 
pe t l e tnem o b d o b j u skorajda podvo-
j i t i , število zaposlenih pa bodo pove-
čali le za 10 delavcev. 
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uporablja se za 
peči in kotle od 

4.000 do 
100.000 Kcal/h 

INFORMACIJE — STROKOVNI NASVETI: 

M O N T A Ž N O INDUSTRIJSKO PODJETJE 
61000 LJUBLJANA. OPEKARSKA 13 
Tel. 22-113, 20-641. Te!ex 31420 Y U KIP 
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• V MOZIRJU BO JESENI ZAČEL RASTI NARAVNI PARK 

Velik in pomemben načrt 
Mozirje postaja iz leta v leto vse bolj priljubljena turistična 

točka za vse tiste, ki so jim pri srcu lepote Gornje Savinjske doline 
in ki bi radi našli zase miren kotiček, kjer si bodo obču dujoč čare 
narave nabrali novih moči. Prav kmalu pa bo Mozirje bogatejše še 
za eno turistično zanimivost, ki bo reko turistov proti Mozirju'še 
podaljšala. V neposredni bližini trga bodo začeli graditi naravni 
park, ki bo po svojem videzu prav gotovo nudil obiskovalcem 
enkrate užitek. Da bi zvedeli kaj več o tem velikem projektu, smo 
obiskali mozirskega vrtnarja Jožeta Skornška, ki bo pri graditvi 
parka opravil velik delež. Tole je povedal: 

r 

h o t e l 

o a k a 

GOSTINSKO PODJETJE 

»PAKA« Velenje 
NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO 

DISCO BAR 

v hotelu ,,Paka" Velenje 
v mesecu avgustu 1976 za odrasle in mladino nad 18 let 

Disco bar je. odprt vsak dan, razen ob ponedeljkih, od 
21. do 2. ure. 
Disco Jockey: Miki in Rado 

Vsak teden bosta Disco Jockeya podarila enemu izmed 
gostov ploščo. 

PRIDITE TUDI VI - PRIDITE TUDI VI - PRIDITE 

„Pobuda za to, da bi v 
Mozirju imeli naravni prak, je 
prišla s strani turističnega in 
hortikulturnega društva, kajti 
za tak kraj je nekaj podobnega 
res potrebno. Povabili smo dele-
gacijo društva slovenskih vrtnar-
jev, da si ogleda prostor in 
pove, če so pripravljeni sodelo-
vati. Takoj so bili za to in vodja 
arboretuma v Volčjem potoku 
ing. Ogorelec je kmalu pripravil 
idejni načrt, katerega prav sedaj 
izdelujejo do podrobnosti in v 
naslednjem letu naj bi se začelo 
intenzivno delati. Vsak vrtnar iz 
Slovenije bo prispeval k ureditvi 
vsaj majhnega dela parka, vse 
skupaj pa bomo potem vzdrže-
vali sami. Takoj ko so nam 
vrtnarji obljubili sodelovanje, 
smo začeli z akcijo očiščevanja 
prostora, kjer naj bi bil park. S 
čiščenjem bomo končali pred-
vidoma v septembru, takrat pa 
se bodo začela izvajati prva 
vrtnarska dela. Sicer pa je eden 
izmed vrtnarjev že daroval 150 
rododendrumov. Vsa društva, 

ki so kakorkoli povezana s tem 
parkom, so že opravila mnogo 
ur udarniškega dela, veliko pa 
bo še potrebno. Ribiči si že 
urejajo ribnik, kjer bo možen 
ribolov, ob njem pa brunarico. 
Poleg njih bodo imeli svoje 
kotičke v naravnem parku še 
planinci, ki bodo prav tako 
imeli svojo kočo, čebelarji, ki si 
bodo postavili čebeljnjak in še 
drugi. Postavili bomo tudi nekaj 
mlinov in podobnih zani-
mivosti, ki so danes že redke, 

saj bo ta park na neki način 
tudi etnografski muzej v ma-
lem. Sploh bo za obiskovalce 
tukaj zelo zanimivo, saj bodo 
imeli kaj videti, poleg tega pa so 
v nesporedni bližini tudi šport-
na igrišča, po parku pa bo 
speljano krožno sprehajališče, 
ki se bo obrnilo pri Delejevem 
jezu blizu Nazarij. Otvoritev 
celotnega objekta pa bo leta 
1978 skupaj z vrtnarsko in 
hortikulturno razstavo." 

Po vsem tem lahko zaklju-
čimo, da bo naravni park v 
Mozirju, ki bo meril kar deset 
hektarov, resnično zelo zani-
miv, saj bo s svojimi sestavinami 
nudil obiskovalcem prav tisto, 
kar so morda do sedaj tu 
pogrešali. Nenazadnje pa bo to 
velika pridobitev tudi za vso 
bližnjo in daljno okolico, saj 
podobnega objekta prav blizu 
ne boste našli. 

F I N A N Č N O P O R O Č I L O O Z B R A N E M S A M O P R I S P E V K U V KS Z A J U L I J 1 9 7 6 

KRAJEVNE SKUPNOSTI 
1. Velenje center — 

levi breg 
2. Velenje center — 

desni breg 
3. Šmartno-Velenje 
4. Konovo 
5. Šalek-Gorica 
6. Stara vas 
7. Staro Velenje 

Pesje 
J 9. Ciikovce 
dO. Plešivec 
J i . Paka 
12. Šentilj 
13. Škale 
14. Bevče * 
15. Kavče-Podkraj 
16. Šoštanj 
17. Bele vode 
18. Skomo-Florjan 
19. Zavodnje 
20. Ravne 
21. Družmiije-Gaberke 
22. Lokovica 
23. Topolšica 
24. Šmartno ob Paki 
25. Gorenje 
Skupaj: 

Štev. Skupaj za leto 1975 
zaposl. 100% 70% 30% 

Za čas poročanja (VII) 
100% 70% 30% 

2894 1,876.508,95 1,313.556,25 562.952,70 261.551,05 183.085,75 78.465,30 

3040 
752 
359 
152 
365 
415 
535 

50 
74 

183 
206 
406 

70 
254 

1415 
91 

247 
62 

280 
385 
175 
451 
546 
279 

1,971.177,30 
487.607,55 
232.780,40 

98.558,80 
236.670,90 
269.091,55 
346.901,35 

32.420,70 
48.162,60 

118.659,60 
133.573,20 
263.255,90 

45.388,95 
164.697,10 
917.505,15 

59.005,60 
160.158,10 
40.201,60 

181.555,80 
249.639,30 
113.472,35 
292.434,40 
354.063,00 
180.907,45 

1,379.824,05 
341.325,45 

68.991,10 
165.669,00 
188.364,10 
242.831,00 

591.353,25 
146.282,10 

29.567,70 
71.001,30 
80.727,45 

104.070,35 

13686 8,874.397,60 3,700.560,95 1,585.954,85 

274.746,10 
67.963,50 
32.445,35 
13.737,30 
32.987,60 
37.506,45 
48.351,70 

4.518,85 
6.687,90 

16.538,95 
18.617,65 
36.693,05 

6.326,40 
22.955,75 

127.883,45 
8 .22430 

22.323,10 
5.603,35 

25.305,55 
34.795,15 
15.815,95 
40.760,00 
49.349,90 
25.215,20 

1,236.903,55 

192.322,25 
47.574,45 

9.616,10 
23.091,30 
26.254,50 
33.846,20 

82.423,85 
20.389,05 

4.121,20 
9.896,30 

11.251,95 
14.505,50 

515.79,55 221.053,15 

Ribnik z brunarico sodi k bodočemu naravnemu parku 

Več, kot znaša obveza 
Delovni ljudje in občani Mislinjske doline so doslej 

vpisali n a d 7,5 milijona dinarjev posojila za ceste 

Po podatkih občinskega štaba za vpis republi&ega posojila za 
ceste v Slovenj Gradcu so delovni ljudje in občani Mislinjske doline 
vpisali do 16. avgusta skupaj 7.502.834 dinaijev posojila. Slo-
venj graška obveza znaša 7 ,213314 dinarjev, se pravi, da so jo že 
presegli za dobre 4 %. 

4 . 4 0 4 delavci z območja občine 
Slovenj Gradec so doslej vpisali 
7 ,011 .194 dinarjev posojila oziroma 
v poprečju vsak 1.529 dinaijev. 
Obrtniki, upokojenci in kmetje (pri 
čemer so upoštevani le tisti z ob-
močja krajevne skupnosti Sele -
Vrhe), vseh je doslej 245, pa so 
vpisali skupaj 4 9 1 . 6 4 0 dinarjev po-
sojila. Uporabniki družbenih sred-
stev iz Mislinjske doline doslej še 
niso vpisovali posojila. 

V Mislinjski dolini so prvi med 
občinami koroške regije vpisali to-
liko posojila, kot znaša njihova 
obveza. Zadovoljivo poteka akcija 
tudi v Dravogradu, kjer so v zadnjih 
dneh tudi dosegli plan, slabše pa je v 
občinah Radlje ob Dravi in Ravne 
na Koroškem 

V Slovenj Gradcu bodo z akcijo 
vpisovanja republiškega posojila za 
ceste nadaljevali. Denar, ki bo zbran 
nad obvezo, bodo namenili za ure-
janje ceste Dolič - Sentflorjan, na 
kateri so v teku večja vzdrževalna 
dela. 

Na delu te ceste so že položili 
asfaltno prevleko, računajo pa, da 
bodo do jeseni predvidoma končali 
vsa za letos predvidena dela. Za 
urejanje te ceste bodo porabili tudi 
del denarja, zbranega s krajevnim 
samoprispevkom občanov. Sicer pa 
bo za delovne ljudi in občane 
Mislinjske doline pomembna tudi 
modernizacija ceste Kotlje - Sele -
Slovenj Gradec, ki je v programu del 
republiške cestne skupnosti do leta 
1980. 
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V tej kritični situaciji je Mihail I. Kalinin, premier Sovjet-
ske zveze, Leningrajčan, udeleženec revolucije, bivši delavec 
putilovske tovarne in ena redkih uglednih osebnosti med 
člani vlade — napisal pisrno komiteju za narodno obrambo, 
se pravi Stalinu. 

Med drugim je zapisal: 
„Težavnost in nevarnost položaja v Leningradu sta očitno 

narasli. Zdi se mi bistveno, da poiščemo zanesljivo pot za 
zimsko oskrbo Leningrada — s sanmi, avtomobili in letali. 
Nemci očitno nameravajo v perspektivi zavzeti Vologdo in 
onemogočiti kakršnokoli povezavo z Amerikanci." 

Kalinin je predlagal, naj bi se kak član obrambnega ko-
miteja ali neka druga odgovorna osebnost posvetila vpra-
šanju, kako onemogočiti uresničenje teh nemških načrtov. 
Stalin je tokrat izjemoma upošteval Kalininov predlog. 

,,Vaše domneve glede Leningrad^ in Vologde so popol-
noma pravilne in prihajajo ob pravem času. Ukrenili bomo 
vse potrebno," je poudaril v odgovoru. 

16. novembra je bil vzpostavljen zračni most. Letalstvo je 
v ta namen oskrbelo 24 težkih transportnih letal in 10 težkih 

bombnikov. V Leningrad naj bi dnevno prepeljali 200 ton 
visokokaloričnih živil, od tega 135 ton žitnih izdelkov, 20 
ton klobas in konzerv s svinjino, 10 ton mleka v prahu in 20 
ton maščob. Za potrebe mesta to še zdaleč ni bilo dovolj, a 
pomoč je le bila. 

Ob Stalinovem pozivu je vrhovno poveljstvo nemudoma 
začelo pripravljati ofenzivo, s katero naj bi odstranili pritisk 
na Vologdo in osvobodili Tihvin, vendar ni bilo prav nič 
jasno, kakšen bo njen izid. Leningrad pa je že bil na robu 
katastrofe. 

Sekretar partije Ždanov je v svoji pisarni sklical lenin-
grajski vojaški svet, da bi skupno preučili, kako bi podprli 
bližajočo se operacijo. Generalporočnik Hozin, poveljnik 
fronte, je bil tokrat odsoten, ker je bil ves čas pri armadi, 
kjer so pripravljali načrte za operacijo. 

Ždanov se je vsem zdel zelo utrujen. Čeprav je bolehal za 
hudo astmo, si je prižgal cigareto, potegnil dim in začel: 
..Leningrad je v zelo resni zagati; če ne bomo takoj česa 
ukrenili, bo postal položaj kritičen. Preučiti moramo vsako 
možnost, kako bi podprli čete na volhovski fronti." 

V̂  razpravi so sklenili, da morajo okrepiti utrdbe Rdeče 
armade južno od Neve pri Nevski Dubrovki. V obrambo teh 
položajev je bilo dodej vloženo že veliko truda. Zadnji lahki 
tanki iz rezerve so prešli reko že preteklo noč. Osem so jih 
Nemci uničili, preostalih šesft pa so branilci vkopali in jih 
spremenili v bunkerje. ' 

„Skoraj brez pomena je, da v takšnih pogojih govorimo o 
ofenzivi," je dejal komandartt oklopnih sil Bolotnikov. „Če 
hočemo pomagati 54. armadi, potrebujemo težke tanke. 
Brez njih ne moremo storiti pfav ničesar. Vprašajte Bičev-
skega, kako bi lahko tanke spravili čez reko. Vem, da nima 
pontonov, Neva pa je že skoraj popolnoma zaledenela." 

V besedo mu je skočil partijski sekretar Kuznecov: 
S,Mar predlagate, da utrdbo prepustimo Nemcem?" 

Kuznecov je bil videti še bolj utrujen kot Ždanov. V obraz 
so se mu vrezale ostre gube, njegov kljukasti nos je bil ko-
ničast kot svinčnik, oči so mu vročično sijale. 

Položaj je bil zelo nevaren. Za prehod tankov po ledu je 
bilo treba priskrbeti ogromne količine železnih mrež. Te bi 
že še dobili v mestu, pontone pa bi morali izdelati v tovarni. 
Bičevski je zaprosil, naj mu dodelijo 5000 kilovatov iz 
mestnih elektrarn za pogon strojev. Zdanov je potegnil iz 
žepa pomečkan notes, polistal po njem in dejal: 

„Ne morem dati 5000, morda jih boste dobili 3000." 
Bičevski je vzdihnil tako glasno, da je Ždanov namrščil 

čelo. Potem je omenil, da dobivajo njegovi možje kot er.ote 
v zaledju le po 300 g kruha dnevno, tako da sploh nimajo 
dovolj moči za delo. Ždanov je obljubil, da bodo njihove 
obroke povečali na 500 gramov. 

Na Ždanova in ostale voditelje je začenjala pritiskati vse 
hujša mora. Vsi, vojaki in civilisti, so delali po osemnajst, 
dvajset ali celo dvaindvajset ur na dan. Le tu in tam so lahko 
ujeli trenutek za spanje, na kavču v pisarni ali celo kar za 
pisalno mizo. Jedli so nekoliko boljšo hrano kot ostalo pre-
bivalstvo. Zdanov in njegovi sodelavci so dobivali vojaške 
obroke: po pol kilograma kruha, skodelico mesne ali ribje 
juhe in po možnosti malo testenin ali kaše, dodatno še eno 
ali dve kocki sladkorja za čaj. Ob takšni hrani so sicer shuj-
šali, nobeden od vojaških poveljnikov ali partijskih funkcio-
narjev pa ni postal žrtev distrofije. Postali pa so fizično iz-
črpani in živčno razrvani, večina jih je skupila okvare srca in 
ožilja. 

ŽDANOV JE UTRUJEN 
Ždanov je bolj kot drugi kazal znake utrujenosti, izčrpa 

nosti in živčne oslabelosti. Nekega novembrskega dne se je 
napotil na fronto, da bi se prepričal o tem, kakšni so zimski 
pogoji za boj. Skozi daljnogled je opazil, da nemške čete v 
okolici Šliselburga že nosijo bela pokrivala in se premikajo 
na smučeh. Rdečearmejci pa so še vedno nosili temne plašče 
in bombažne suknjiče in tudi smuči še niso imeli. 

Ko se je vrnil v Smolni, je poklical k sebi generalporoč-
nika Lagunova, poveljnika pomožnih enot, in ga vprašal, 
zakaj sovjetske čete še niso opremljene za zimo. Lagunov mu 
je povedal, da so zimsko opremo prepozno zahtevali in da bo 
pripravljena šele v petih ali šestih dneh. V vojaških skladiščih 
je bilo le nekaj parov smuči, da pa bi zbrali smuči iz številnih 
športnih klubov, bi potrebovali nekaj časa. 

Lagunov je bil eden najboljših prijateljev Ždanova, kot 
oficirje slovel po svoji inteligenci in preciznosti. Tokrat pa 
se je Ždanov nad njim zelo razjezil. Obtožil ga je, češ, da ves 
čas brezskrbno lenari. 

S! 

• SATANSKA AFERA V 

Človek težko veijame 
Nemčiji so se zgrozili: sredi i 
pet podob in pet imen. 
zatožno klop škofa iz Wierbi 
študentko Anneliese Michel. 

Škof Josef StangJ in pater Arnold Rentz 
(desno) 

žrtev neveijetnega mračnjaštva — Anneliese Michel 

Devet mesecev so duhoi 
ki ob bolnici izvajali ,,rim 
ritual", ki je znan že iz 
1614. Vse to se je dogajalo 
hiše dekletovega očeta, znane 
trgovca, in mestece s šest in; 
tisoč prebivalcev tega ni 
slutilo. Prebivalci Klingenbei 
se ukvaijajo v glavnem z vin 
gradništvom, dekletov oče pa 
želel, da bi se hčerka izobrazi 
zato je je poslal na pedagoi 
akademijo. Nekega dne je zb 
ela. Zdravniki so ugotovili e\ 
leptične napade in svetoi 

Neprijetne zmote znamenitih 
Kam bo krenila tehnika, si ni lahko predstavljati. 

Takrat, ko se porajajo novi izumi, smo zato 
pretirano navdušeni ali pa novotarijo sprejmemo z 
dvomom in nezaupanjem. V obeh primerih se 
največkrat hudo zmotimo. Nekaj takšnih „zmot in 
zaletavosti", ki jih imajo na vesti sicer ugledni in 
slavni možje, smo zbrali v naslednjih vrsticah. 

Vojvoda VVellington, angleški vojskovodja, pri 
VVaterlooju je premagal Napoleona, v razgovoru z 
neznanim sobesednikom: 

„Dragi, delovanje očesa na norce je zelo zanimivo in 
dokaj zanesljivo. Nekajkrat sem sam preizkusil to me todo . 
Ko srečam norca, ga pogledam naravnost v oči in zadeva 
je v redu. S tem bi morali računat i zdravniki ." 

Nathan Sargent, objavljeno v knjigi „Osebnosti 
in dogodki", natiskani leta 1875: 

„Po otvoritvi tretjega zasedanja Kongresa, je Samuel 
Morse, slaven zaradi tega, ker je odkril napravo, imeno-
vano telegraf, zaprosil poslance, naj mu Kongres odobri 
subvencijo v višini 30 .000 dolarjev. S tem denar jem bi 
gospod Morse lahko vzpostavil eksper imentalno telegraf-
sko linijo med VVashingtonom in Bal t imorom. Po nas topu 
Morsa so začeli razpravljali o njegovi prošnji Cave 
Johnson , predstavnik Arizone v Kongresu, je predlagal, da 
bi Morseju namesto naprošenih 30 .000 dolarjev dodelili 
samo 15.000, to je polovico zahtevane vsote, drugo 
polovico pa bi namenili za eksper imente na področ ju 
uporabne hipnoze. (Bilo je o č i t n o , da Johnson misli 
resno). Njegov predlog je dobil 20 glasov. Neki drugi 
poslanec j e predlagal Kongresu, naj odobr i subvencijo za 
gradnjo železniške proge od Zemlje do Lune. Padlo je še 
nekaj drugih, šaljivih predlogov, ki so med kongresniki 
izzvali buren smeh, s ka te r im so izražali mišljenje o 
Morseju, njegovem predlogu in njegovem telegrafu. Posla-
nec Petti iz Indiane je pozval svoje kolege, naj se 
prenehajo smejati , po tem pa je izjavil, d a j e po njegovem 
telegraf beden izum, ki ni vreden niti cen ta . " 

H.G. Wells v knjigi ..Predvidevanja" 1902. Mož 
je kasneje dobil Nobelovo nagrado za književnost, 
sicer pa je pisal imenitne znanstveno fantastične 
zgodbe ter obenem napovedal, kako se bo razvijala 
zgodovina: 

„Globoko sem prepr ičan , da letala, ki jih bodo zgradili 
in izpopolnili, niti v oddal jeni bodočnos t i ne bodo 
spremenila položaja v t ranspor tu potnikov . . . Človek 
vendar ni p t ica ." 

Maršal Foch v izjavi leta 1910 za pariški časopis 
„La Matin". Izjavo je dal na letališču, kjer je 
prisostvoval demonstracijskim poletom skupine 
bojnih letal. V 1. svetovni vojni je bil Foch vrhovni 
komandant zavezniških sil na zahodni fronti: 

„Aviacija je krasen šport . To ji moramo priznati . Toda , 
letal v vojni ne bodo nikoli resno uporabl jal i ." 

E.J. Smith, kapitan „Titanica", na tiskovni 
konferenci leta 1912, preden je njegova ladja prvič 
in zadnjič odplula preko Atlantika: 

. .Ladjedelništvo je doseglo tako visoko razvojno s top-
njo , da b rodo lom velike ladje, kakršna je na primer 
„Ti tan ic" , v nobenem primeru ne pride v poš tev ." 

Henry Ford, prva množična proizvodnja avto-
mobilov, odlomek iz avtobiografije „Moje življenje 
in moje delo". 

. .Družba Thomasa Alva Edisona mi je ponudila , naj 
prevzamem mesto glavnega tehničnega vodje. Hkrati pa je 
postavila pogoj, da moram prenehati s preskušanjem 
svojega bencinskega motor j a . Prav tako so zahtevali, naj se 
ne ukvai jam več s prizadevanji , da bi vpeljal proizvodnjo 
lastnega avtomobila . Namesto tega bi se moral posvetiti 
kakšnemu zares kor i s tnemu de lu . " 

Victor Hugo v pismu, ki gaje leta 1864 poslal 
slavnemu francoskemu balonistu Nadarr: 

„Ce bi izumili leti 
Letalo bi pripeljalo! 
večne ukinitve dvseh 
z njimi bi izginile i 
Letalo bi sprožilo vel 
krvi in giljotine. Čli 
spon . " 

Poročilo komis 
morščaka Krištot 
proti zahodu odk 
načrt je Krištof 
kralju Ferdinandu 

, ,Komisija stroko 
Hernando de Talau 
o d h o d o m menila, di 
je bilo utemel jeno 7.1 

1. Potovanje do A 
najbol jšem primeru ti 

2. Zahodni ocean 
neskončen in po vsi 
nobena ladja ne mo 
oddalji od obale. 

3. Tudi , če bi Ko 
Zemlje, če bi pnšeli 
več vrniti v Evropo. F 

4. Sicer pa Anti|j 
zanesljivo, da je večji 
pravi tudi sv. Avguštin 

5. Ker je doslej 
sveta, je nemogoče, 
neznano deželo. Bq 
ljudmi . . . " 

Zares zanimiva t 
petdeset alt sto let 
sodobniki sprejemal 
izume, tista odkritja, 
vsakdanjega ;n obii 
marsikatero ..ironii 
preveč kri t ični . . 

V NAJMODERNEJŠEM ZAPORU NA SVETU 

Zakaj samomori? 
V enem najmodernejših zaporov na svetu v francoskem 

mestu Limogeu se je obesil zapornik Roger Bernichan. To je 
bil že osmi samomor v francoskih zaporih v letošnjem letu. 
Lani si je samo sodilo 47, leto prej 25 in še prej 42 
zapornikov. Prej je bilo tega veliko manj. 

Od kod vse to, če je v zaporih odnos do kaznjencev vedno 
bolj človeški, če so tudi zapori urejeni vedno bolj udobno? 
Na vprašanja je težko odgovoriti. Največ samomorilcev je 
med mlajšimi zaporniki, ki so šele prišli in jih je strah pred 
prihodnostjo med zidovi. Med samomorilci pa so tudi tisti, 
ki že dolga leta sedijo in bodo še, pa tudi tisti, ki bi že 
naslednji dan morali na svobodo. Kaj se torej dogaja? 

Odvetnik Denis Langloise je napisal o tem debelo knjigo 
Črni dosje samomorilstva, kjer poudaija, da bo treba načeti 
vprašanje zapora in odnosov. Ne vidi sicer rešitve, ve pa da v 
manjših zaporih, kjer kaznjenci delajo, kjer se lahko družijo 
in pogovaijajo s čuvaji in vodstvom, kjer so urejeni 
materialni pogoji, ni samomorilcev. V zaporu v Limogeu so 
pogoji življenja izredni: vsak kaznjenec ima svojo sobo z 
umivalnico in straniščem, z modernim pohištvom in radiom, 
knjigami itd. Ukaze prejemajo po zvočniku in nimajo med 
seboj nobenih stikov. Povsem so ločeni in to jih žene v obup. 

Pokazalo ,se je, da tisti, ki zdržijo kazen, ne morejo 
pošteno zaživeti v svobodi in spet gredo na pot, ki jih 
pripelje nazaj. Družina jih običajno ne sprejme, težko se 
zaposlijo in marsikdo pred nejasno prihodnostjo enostavno 
konča življenja dan pred odhodom iz zapora. Da bi vse to 
preprečili, bi morali v zaporih imeti več zdravnikov in 
psihiatrov, morali bi marsikaj spremeniti, zlasti pa ne bi 
smeli mešati kaznjenecev z manjšimi delikti s težjimi 
prestopniki, kajti znano je, daje tudi zapor priložnostna šola 
za mlade kriminalce. 

Najbolj pa se vodstva zaporov boje spomladi, ko sleherni 
zahrepeni po svobodi, sočloveku, ljubezni, človeški toplini. 
Tega v modernih francoskih samicah ni, saj zaporniki razen 
glasu po zvočniku, dneve in mesece ne čujejo in ne vidijo 
človeka. 

Rodila se je v Iranu 

kupljen; 
Na nedavnem srečanju raziskovalcev v Parizu je s svojfl 

referatom nastopila tudi sovjetska znanstvenica Zarima Zavjalo«® 
S svojimi besedami in nastopom je vzbudila splošno pozornost , ! v< 
bolj pa je zanimiva njena življenjska pot. 

r 
Bilo je kmalu po prvi sve-

tovni vojni, ko so se sovjetske 
čete še borile v Turkestanu z 
ostanki sovražnih armad, ki so 
želele zrušiti novo oblast So-
vražnik se je umaknil v nevtral-
no območje, ki je bilo pod 
nadzorstvom angleške armade, 
skupina sovjetskih obvešče-
valcev pa je šla za njim. Ob 
povratku so se ustavili tudi v 
manjšem naselju, kjer je bil 
pravkar semanji dan. Po krat-
kem ogledu, paziti so morali, da 
jih ne bi prepoznali, so na trgu 
zaglčdali skupino ljudi s tremi 
dekleti. Takoj so ugotovili, da 
jih prodajajo. Bile so hčerke 
siromašnega perzijskega kmeta, 
ki zaradi siromaštva niso mogle 
upati na poroko, zato je bil 
edini izhod v prodaji. Dve so že 
odpeljali, ostala je najmlajša in 
najlepša, za katero so se trgovci 
še pogajali z očetom. 

Vodja skupine Nikolaj Zavjf s 

lov je nekaj, časa opazoval 
lostni prizor, zatem je stopili 
očetu, mu dal zahtevano vsotî p 
prijel dekle za roko in jo oi jj 
peljal. 

Naglo so izginili in žel S 
kratkem prestopili sovjetski 
mejo ter se pridružili svijilji 
enoti, kjer so jih presenečeiijsi 
sprejeli. f> 

b 
Nikolaj je pojasnjeno 

svojo odločitev in po dolgi d 
pogovorih mu ni preostalo dnv d 
gega, kot da se je z dekletom 'j 
poročil. 

P 
Dekle mu je s suženjski vl 

vdanostjo in pohlevnostjo sit-2' 
dila, mu uresničevala sleherni 
željo in zvesto izpolnjevala nje-
gova navodila. Cesto ji je svt-
toval, da bo morala v šolo in ji ] 



mr-

)NI NEMČIJI 

ikaj je umrla Anneliese? 
m 
»endar res! Ljudje v Zahodni 
ie dežele seje pojavil hudič! Ima 
fhudičevski igri je pripeljal na 
frsefa Stangla in umoril 23-Ietno 

šem, naj dekle odpeljejo v 
nišnico. Starši pa so se raje 

obrnili na duhovnike: pater Alt 
jo je pregledal in ugotovil, dajo 
je obsedel hudič. Začeli so z 
poganjanjem, o katerem smo 
Bvoj čas čitali v knjigah o 
'6arovnicah, ki so jih obsodili na 
ipodobna »izpraševanja", vendar 
tpred sto in več leti. 

| Dovoljenje je v največji taj-
nosti dal škof Josef Stangl. Z 
delom so začeli 24. septembra 
lani. Duhovniki so prihajali v 

0 imelo dal jnosežne posledice, 
»redne, vsesplošne, popolne in 
ih meja. Armad ne bi bilo več, 
podjarmljanje in izkoriščanje, 
rno revoluci jo, revolucijo brez 
; bi bilo osvobojeno stoletnih 

•okovnjakov o načrtih po-
umba, ki hoče s plovbo 
gkrajšo pot v Indijjo. Svoj 
imb predložil špamskemu 
ljici Izabeli: 
l, ki j o je vodil spioštovani 
že dve leti pred Kolumbovim 
lov načr t neuresničl j iv . Mnenje 
jimi okol i šč inami : 

meri prot i zahodu bi t rajalo v 

itik) j e p o p o l n o m a zanesljivo 
stnosti tudi tako strašen, da 
;i po n j e m , če se malo bolj 

losegel k o p n o na drugi strani 
ipoda, se od t am ne bi mogel 

>loh ne obs ta j a jo , saj vemo 
Zemlje pokr i t z mor jem, kar 

^tol iko stolet i j od ustvarjenja 
1 kdorkol i našel še kakšno 
r bi to l iko časa skriwal pred 

. Toda , če bo n e k d o čez 
podatke o t em, kako so naši 
»vejša t e h n i č n a odkr i t ja in 
lo v b o d o č n o s t i nekaj povsem 

bo zaneslj ivo lahko zapisal 
r i pombo . Za lo ne bod imo 

trgovčevo hišo vsak teden, vča-
sih tudi večkrat. Prihajali so 
ponoči, da za zadevo ne bi 
izvedeli sosedi. V dekletovi sobi 
so prižgali sveče in po več uf 
»izganjali hudiča". Bolnica je 
morala sedeti oblečena in sle-
diti duhovnikovemu napotilu. 

Pri tem sta sodelovala tudi 
starša, kajti prihod hudiča v 
hišo je pomenil »prekletstvo", 
ki so ga povzročili že v pretek-
losti. Starši so vse slepo verjeli, 
dekle pa je moralo slediti uka-
zom, ki so mejili na pravo 
mučenje. Morala je poklekati in 
vstajati dolgo v noč, včasih tudi 
po 500 krat! Bila je izčrpana, 
saj je le malo jedla. Zahtevali so 
tudi najrazličnejše odgovore na 
vprašanja hudiča, ki so bili v 
njenem telesu. Dekle je ob 
tolikšnih mukah dobila še moč-
nejše napade in bolezen se je 
stopnjevala, kar je pomenilo, da 
hudič noče iz njenega telesa. 

Pater Rentz, ki je bil glavni 
»preganjalec" hudiča pravi, da 
je po dobrem mesecu ugotovil v 
dekletu pet hudičev in da je z 
njimi govoril. Pri tem se ni držal 
znanega cerkvenega rituala, 
temveč ga je tehnično še izpo-
polnjeval in posodabljal. Pri 
tem mu ni bilo mar, daje dekle 
iz dneva v dan bolj slabela in 
hirala in da ni nihče mislil na 
zdravniško nego. Pater je s 
seboj prinašal celo magnetofon, 
da bi ujel hudičeve besede in da 
bi imel dokaz , da so hudiči res 
obsedli dekle. Vse je bilo po-
dobno postopkom velike inkvi-
zicije v srednjem veku. Ker je 
dekle v svojih mukah včasih 
izgovorila tudi besedo „heil", 
so sklenili, da je v njej po vsej 
verjetnosti tudi hudič, ki se 
imenuje Hitler, drugi naj bi bil 
Kajn, sin Adama in Eve, ki je 
ubil svojega brata Abela, v 
druščini hudičev je bil tudi 
znani rimski samodržec Neron, 
ki je požgal Rim, zatem Kristu-
sov izdajalec Juda in podobni 
grešniki. 

Vse to je trajalo več kot 
devet mesecev! Zadnje srečanje 
s hudiči v dekletovem telesu je 
bilo 30. junija letos! Mučenje je 
trajalo okrog tri ure. Izmučeno 
dekle je po mnenju staršev 

E N I C A 
na tržnici 

omagal lomiti zastarela pojmo-
anja in predsodke, ki soji jih 
cepili v njeni mladosti. Pripo-
edovala je, da je ostala brez 
natere in oče je po svojih 
kromnih močeh skrbel za otro-
;e do njihove polnoletnosti. 

otem jo je po običajih dežele 
t nepisanih zakonih prodal. 

vojemu novemu gospodaiju 
iikolaju je bila neizmerno hva-
tžna za vse, kar je kasneje 
toril zanjo. Nekega dne pa je 
Jikolaj v boju padel. Zarima je 
ila takrat že učenka večerne 
snovne šole. Smrt moža in 
obrotnika jo je prizadela, ven-
ar je še z večjo vnemo nada-
evala z delom in učenjem. 

kmalu zaspala. Toda ni se več 
prebudila. Ko so jo prinesli v 
mrtvašnico, je imela le še 31 kg. 

Državni tožilec je takoj začel 
s preiskavo in ugotovil, da je 

Državni tožilec je takoj začel 
s preiskavo in ugotovil, da je 
največji krivec škof Stangl, ki je 
dal dovoljenje in je vedel za to 
grozodejstvo. Nanj so naslovili 
štiri obtožnice. Javnost pa se 
vprašuje, če je res on edini kri-

vec. Je to v tem času, času na-
predka res mogoče sredi kultur-
ne in razvite Evrope in nemške 
dežele? Cerkvene oblasti se iz-
govarjajo, da so to storile, ker 
medicina ni mogla pomagati. 
Posneti telefonski trakovi so v 
rokah televizijskih delavcev in 
tudi nekateri časopisi so povzeli 
»razgovore" s hudičem. V tem 
vidijo predvsem dober zaslužek! 
Kako se bo afera končala, 
bomo še videli. 

red drugo svetovno vojno seje 
risala na fakulteto, na oddelek 
i orientalske jezike. 

Med vojno je delala kot pre-
vajalka v štabu sovjetskih enot v 
iranu, po demobilizaciji pa se je 

vrnila na univerzo. Diplomirala 
je z odličnim uspehom, kmalu 
zatem je končala še magisterij, 
čez sedem let pa je postala 
doktor znanstvenih ved. Zdaj je 
profesor na univerzi in vodja 
enega izmed inštitutov Aka-
demije znanosti in umetnosti in 
kot njegova predst avnica se je 
pojavila tudi v Parizu. 

Ko se spominja svoje pre-
teklosti, pravi med drugim, da 
se v spomin na svojega moža, ki 
ji je odprl pot v svet, ni več 
poročila, temveč je vse svoje 
življenje posvetila znanosti. 

Med vojno je obiskala svojce v 
Iranu in o tem povedala: 

»Takrat sem se srečala s 
sestrama in bratom in spoznala, 
koliko dolgujem Nikolaju. Prija-
telji mi očitajo, da sem preveč 
sentimentalna, vendar ga ne 
morem pozabit'. Kaj bi bilo z 
menoj, če takrat na tržnici ne 
bi plačal določene vsote in me 
odpeljal? " 

OD KDAJ IGRAMO KARTE? 

»Hudičeve« 
podobice 

V majhnem mestecu blizu Stuttgarta je muzej kart, s 
katerimi si iz dneva v dan kratkočasi življenje na milijone 
ljudi po svetu. V muzeju lahko obiskovalec izve skoraj vse o 
kartah, vendar pa na vprašanje, kdo je karte izumil, ne dobi 
odgovora. O rojstvu kart so dokazovali svoje avtorske pravice 
že Italijani, Francozi in Angleži, vendar tega niso mogli 
dokazati. Danes je ugotovljeno le to, da so "s kartami igrali v 
Evropi že v-14. stoletju ih da so jih verjetno prinesli z nekega 
drugega kontinenta. Vsekakor niso prišle iz Amerike, ker je 
do takrat še niso odkrili. Najverjetnejša pa je trditev, da so 
jih prvi začeli uporabljati Kitajci, kajti v poročilih so odkrili 
tudi stavek, »da je neki Jank Tai že v 7. stoletju zelo rad 
igral karte". Bile so dolge in ozke, bolj podobne paličkam in 
nimajo nobene zveze s kartami, kijih poznamo danes. Kljub 
vsemu pa se je igra s kartami naglo širila, duhovniki so jo 
imenovali »kuga" in preganjali kvartopirce z besedami: 
»Kvartopirci ne bodo videli božjega kraljestva!" Svojo 
»življenjsko" pravico so karte dobile šele na evropskih 
kraljevskih dvorih, ko so jih sprejeli kralji v svojo vsakdanjo 
zabavo. 

Profesor Dammit iz Anglije je skušal zbrati podatke o vrsti 
iger in jih je doslej zbral že okrog 2000. Pri nas poznamo igre 
tarok, remi in še nekaj drugih, na Japonskem pa je 
priljubljena igra uta garuta s sto kartami: na polovici kart so 
naslikani liki številnih pesnikov, na drugi strani pa njihova 
dela. Cilj igre je, da se uskladijo liki z napisanim besedilom. 
Verjetno je takšna igra za marsikoga koristnejša kot igra za 
denar! 

V muzeju je razstavljenih več kot 300.000 kart najraz-
ličnejših vrst. Karte so iz jekla, kože, slonove kosti, okrašene 
z biseri. Po obliki so oglate, okrogle, majhne kot kocka 
sladkorja in velike kot pol mize. Vse pa so namenjene 
najrazličnejši zabavi: igri za zabavo in denar, za prerokovanje 
pa tudi za učenje, saj so na njih naslikani liki znanih 
zgodovinskih oseb, živali, narava, na skupini kart pa je 
zapisana celo celotna zgodovina sveta . . . 

MODNA KREAT0RKA 
STAŠA Svež 
videz poletja 

Moda niso le oblači la , moda so tudi pričeske, make-up oziroma je 
celoten videz. Če se od loča te za nova modna oblačila in če jih radi 
nosite, po tem vsekakor morate skrbeti , da bo tudi vaš videz modno 
urejen. 

V zadnjem času je to seveda vedno bolj naraven, svež in sproščen 
videz ženske, ki se odraža razen v oblačilih tudi na pričeskah in pri 
l ičenju. 

! I 

Lasje so to polet je k r a tko pristriženi do višine brade ali do konice 
ušes. Gladki so in ravni, posušijo in uredi jo se s k r t a č o . Tako so poleg 
tega, da izgledajo lepo in negovano, tudi zelo prakt ični . Ličenja to 
poletje skoraj ne pozna, še vedno so najbol j poudar jene ustnice in lica 
- to pa je tudi že vse. 

Seveda pa lahko za lep poletni večer včasih pus t imo domišljiji 
svojo pot in se polepšamo tako , kot prikazujeta fotograf i j i : Nekol iko 
bolj pouda r imo poteze svojega obraza, v nežen splet las pa vple temo 
svež cvet. 

Brez besed 

Križanka 
V O D O R A V N O : 1. naš izumitelj 

fotograf i je na steklo, 6. vulkanska 
gmota kopaste obl ike, 8. sto kvad-
ratnih metrov, 9. Cimosovo vozilo, 
10. opekas to rdeča barva, 13. staro-
egiptovska iioginja Isis, 14. odpr to 
ognjišče v sobi, d imnik, 17. zapora, 
prepreči tev stikov ene države z 
drugimi, 19. krvno sorodstvo, velika 
družina, 20. Ivan Tavčar, 21. star 
izraz za krepči lo , okrepč i lo , 24. ime 
slovenske pevke popevk Kohontove . 

NAVPIČNO: 1. glavno mesto 
Francije, 2. učenje , 3. Hermann 
Ober th , 4. država na jugovzhodu 
ZDA, 5. u jemanje besednih koncev 
na koncu dveh ali več verzov, 6. ime 
gledališkega igralca Cigoja, 7. t rač-
nica, proga, 11. prislov nikjer, 12. 
hrvaški skladatelj opere »Dorica 
pleše", Krsto, 15. polepšana podoba 
zadovoljnega življenja, 16. severno-

atlantski pakt . 17. okras moškega 
lica, 18. čopast i papagaj, 22. avto-
mobilska oznaka za Peč, 23. veznik. 
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• TUDI MED POČITNICAMI NI ZAMRLO DELO V HRAMIH UČENOSTI 

Počitniški potep po šolah 
Še nekaj dni brezmejne brezskrbnosti, še nekaj dni svobode — 

juhuuuuuu — potem pa se bodo na stežaj odprla šolska vrata, sedaj 
samotne hodnike bo napolnil smeh in besede, „glavice", željne 
vrata, sedaj samotne hodnike bodo napolnili smeh in besede 
„glavice", željne znanja, bodo posedle za izlizane klopi — 
kolikokrat še? kolikokrat že? - in se nemo, vprašujoče zazrle v res-
nobne učitelje. 

Še nekaj dni do šolskega vrveža, do torbic, do knjig, toda 
Zanimalo nas je nekaj drugega pa smo se napotili v nekatere šole v 
naši občini z željo, da vidimo, kaj seje dogajalo v hramih učenosti 
v dneh, ko se večina njihovih stalnih obiskovalcev predaja 
zasluženemu počitku. Zanimalo nas je, kako so zaključili minulo 
šolsko leto in s kakšnimi koraki, željami stopajo v novo . . . 

TELEVIZIJA V ŠOLI 

Telefon, obiskovalci, vpra-
šanja — le s težavo je bilo ujeti 
nekaj prostih trenutkov ravna-
telja tov. Hartneija in dobiri 
odgovore. Na osnovni šoli Miha 
Pintar — Toledo je bilo delovno 
vzdušje. 

Lansko šolsko leto so učenci 
zaključili zelo dobro. Tako je 
bil uspeh v podružničnih šolah 
Cirkovce, Plešivec in Škale sto-
odstoten in je vseh 93 učencev, 
ki so te šole obiskovali, izdelalo 
brez negativne ocene. Na cen-
tralni šoli je bil med učenci 
nižje stopnje uspeh prav tako 
100-odstoten, na višji stopnji pa 
ponavljata dva učenca. Na šoli 
je bilo 14 učencev, ki so imeli 
nezadostno oceno, vendar pa 
pozitiven uspeh. Letos je bil 
dosežen najboljši uspeh, saj je 
kar 99,78-odstoten in je kaj več 
na tako veliki šoli skoraj nemo-
goče pričakovati. Med počit-
nicami so nakupili vse šolske 
potrebščine za nastopajoče šol-
sko leto. Nabavili so vse učbe-
nike, razen tistih, ki so še v 
tisku. Starši so v ta namen, v 
juniju, vplačali akontacijo v 
znesku 100 din, drugi obrok pa 
bodo dali v oktobru. 

Na centralni šoli in na vseh 
podružnicah so pripravili in iz-
vedli beljenje, na centralni šoli 
pa potekata še dve veliki deli. 
vegraa veienje je prevzel d e l a 

pri razširitvi šolske kuhinje, 
tako, da bo tudi ta sedaj precej 
posodobljena in dosti bolj funk-
cionalna, kakor je bila prej. 
Povečali bodo jedilnico in ure-
dili. shrambo. Dela so v zaključ-
ni fazi, le vreme nekoliko na-
gaja, saj neprestano deževje 
močno zavlačuje zidarska dela. 

Drugo veliko delo je montaža 
interne televizije, ki jo izvaja 

Servis Gorenje. Dela so bila ob 
našem prihodu že v zaključni 
fazi. Televizija bo v uporabi že 
od začetka novega šolskega leta 
in si od nje mnogo obetajo. Na 
tem področju je v Sloveniji še 
zelo malo izkušenj in bodo tu 
pravzaprav stoijeni pionirski 
koraki. Kakor je povedal ravna-
telj Hartner, je smisel takšne 
televizije predvsem v popestritvi 
in obogatitvi pouka ter želja po 
aktualizaciji, ki je v sodobnem 
svetu nujno prisotna. 
Tako je bilo v Velenju, v Šošta-
nju pa nekoliko drugače. 

KOLIKOR TI MENI, TOLIKO 
JAZ TEBI 

Dva meseca na osnovni šoli 
Karel Destovnik - Kajuh moti 
gluho tišino le sosednja tovarna. 
Šola sameva. Načrtovano udar-
niško delo bo moralo počakati 
do jeseni, muhasto vreme pa 
nagaja tudi planincem. Skozi 
hodnike se tako podi samo 
veter, meglena svetloba pustega 
julija pa osvetljuje slike, ki 
nemo pričajo o letni ustvaijal-
nosti učencev osnovne šole Ka-
rel Destovnik-Kajuh. Ravnatelj 
Karel Kordež, s katerim smo se 
pogovaijali, je povedal, daje bil 
uspeh zadovoljiv, na centralni 
šoli je razred izdelalo 97,9 
odstotka učencev, v Topolšici 
95,8 odstotka in v Zavodnjah 
100 odstotkov učencev. Zave-
dajo se, da bi bil uspeh lahko še 
boljši, vendar je treba pri tem 
poudariti, da izhajajo učenci 
osnovne šole Karel-Destovnik-
Kajuh predvsem iz delavsko-
kmečkih družin in da jih je 
veliko vozačev, saj sta osnovni 
šoli v Zavodnjah in Topolšici le 
štiriletki. Ti so vezani na avto-
bus, veliko jih mora prehoditi 
tudi dober kilometer do avto-

busne postaje. „To so tudi 
učenci, ki stanujejo na sa-
motnih kmetijah, brez stikov z 
vrstniki, v okolju, ki jim nudi 
zelo boren besedni zaklad," 
pravi Karel Kordež. „Tak otrok 
je ob vstopu v šolo boječ, ne 
zna se vključiti in najti stika s 
sošolci, ki ga prevečkrat preka-
šajo. 

Dopolnilni pouk za učence vo-
zače, ki ne uspevajo, je težko 
organizirati , predvsem zaradi ne-
skladnosti urnikov učencev in uč i -
teljev. Sedma ura pouka pa je za tak 
dopolni lni pouk kaj malo pr imerna. 
Ce ga imajo z jutra j , mora vozač 
vstati že pred peto , da pravočasno 
prispe v Šoš tan j . " To vsekakor ni 
opravičevanje za dosežen uspeh, 
ampak le niz težav, s ka ter imi se 
srečuje jo . 

Na drugi osnovni šoli v Šoštanju 
je izdelalo 99 ,26 ods to tka učencev, 
0 ,74 ods to tka j ih j e napredovalo z 
negativno oceno , na podružnicah v 
Belih vodah je razred opravilo 75 
ods to tkov in v Ravnah 100 ods to t -
kov učencev. 

Težave z dopolnilnim po-
ukom so podobne kot na šoli 
Karla Destovnika — Kaj ti ha, 
vozači ravno tako morajo vsta-
jati zgodaj in pozimi utrujenost 
in zaspanost večkrat teijata svo-
je. Slediti pouku je že kar 
pretežko. Trideset učencev šole 
Bibe Roeckaje odšlo v kolonijo 
na moije, kar 61 pa jih je 
taborilo v Ribnem na Gorenj-
skem. Taboijenje v Ribnem je 
krona celoletnega dela številnih, 
navdušenih tabornikov na 
osnovni šoli Biba Roeck. Vrsta 
jih je pridobila prve zvezde in 

pa seveda zahtevne taborniške 
veščine. Vodniki v Ribnem so 
tudi nekdanji učenci šole. Sode-
lovali so tudi učitelji, mentoiji 
in pa kuhinjsko osebje. Tabor-
jenje je torej osnovna dejavnost, 
ki zaposluje mlade na tej osnov-
ni šoli med počitnicami. Trije 
so si s svojim celoletnim mar-
ljivim delom in z vsestranskim 
delovanjem prislužili sodelo-
vanje v mednarodni koloniji v 
Stuttgartu. 

Na obeh osnovnih šolah se 
zavedajo, da je za uspešnost 
osnovnošolskega izobraževanja, 
za posodobitev pedagoških me-
tod in učnih programov po-
treben šolski prostor, opremljen 
s sodobnimi tehničnimi sred-
stvi, kajti učitelj s tablo in 
kredo je danes premalo. Učenca 
je potrebno zaposliti z dejav-
nostmi, ki ga zanimajo in ki mu 
bodo kar najbolj koristile. Su-
hoparna šola ne zbuja zani-
manja, še manj pa veselja. Tukaj 
pa se večkrat zatakne, kajti 
sredstev primanjkuje. Toda, če 
bomo hoteli, da bodo osnovno-
šolci prišli na srednjo šolo, 
poklicno ali pa že kar na delo 
resnično pripravljeni, usmeijeni 
oziroma z ustreznim znanjem, 
ki ga teija današnja družba in 
njen razvoj, bomo morali temu 
posvečati večjo pozornost, kot 
smo jo doslej. Predvsem bo 
treba poskrbeti za večje prosto-
re, kajti samo s pregrajevanjem 
hodnikov, kot si pomagajo na 
osnovni šoli Karel Destovnik-
Kajuh, problem ne bo rešen. 
Potrebno je več strokovne lite-
rature, predvsem se takšno po-
manjkanje kaže na osnovni šoli 
Biba Roecka pri celodnevni 

šoli. Sodoben pouk tudi zah-
teva uporabo filmov, revij, radia 
in televizije. Vse to pa zahteva 
razumevanje celotne družbe, 
kajti le na tak način, bomo 
dobili tisto, kar od današnjega 
osnovnega šolstva pričakujemo. 

ŽELJA - NOV DIJAŠKI DOM 

V Rudarskem šolskem cent ru so 
govorili le o svojih načr t ih in o tem, 
kol iko di jakov imajo na posameznih 
oddelkih že vpisanih. Tako pr ičaku-
je jo , da b o d o imeli letos v rudarski 
šoli vpisanih okoli 250 učencev. 
Pr ičakujejo sicer pnb l ižno 5 0 0 pri-
jav, a ker vsako leto na zdravstvenih 
pregledih zavrnejo skoraj polovico 
prijavljenih, bo ta številka prav 
gotovo precej realna. Ob t em pa se 
pojavlja vprašanje prostorov, saj je 
d o m , ki je t r e n u t n o na razpolago, 
po svoji kapaci te t i precej premaj-
hen. 

Dovolj mest je tudi v poklicni 
kovinarski šoli ter poklicni e lekt ro 
šoli za jaki tok . Preveč pa je 
prijavljencev za pokl icno e lekt ro 
šolo-šibki tok in j ih b o d o poskušali 
v šolskem letu preusmerit i . 

V jeseni bo deloval tudi oddelek 
elektro poklicne šole za odrasle, 
vendar le če bo dovolj slušateljev. 
Za organizacijo takšnega pouka je 
po t rebno vsaj 20 slušateljev. 

Na tehniških šolah je dovolj mest 
še v tehniški rudarski šoli, tehniški 
strojni šoli in tehniški e lekt ro šoli za 
jaki tok . Dovolj mest je tudi še na 
oddelku za odrasle. Preobremenjena 
pa je s prijavami tehniška e lektro 
šola za šibki tok . 

Višja tehniška šola obstaja že 
t re t je le to, vendar pa ni dovolj 
kandida tov in j ih za to pošiljajo v 
Celje. Da bi lahko pričeli z delom na 
t em oddelku , bi potrebovali vsaj 

trideset vpisnikov. Tega kadra moč-
no pr imanjkuje in je presenetl j ivo, 
da se l judje ne od loča jo za študij v 
tej smeri. 

Možnosti vpisa so tudi na vseh 
višjih in visokih šolah, ki delujejo v 
Rudarskem šolskem cent ru . 

Najkasneje pr ihodnje leto spo-
mladi računa jo , da bodo pričeli z 
gradnjo novega dijaškega doma, ka-
terega predračunska vrednost znaša 
55 milijonov dinarjev. Seveda bo ta 
projekt , k o m a j zadovoljil obs to ječe 
težave, zato je narejen tako , da 
dopušča možnost dozidave. 

Pr imanjkuje j im tudi s tanovanj za 
uči tel je , za to so mnenja , da bi moral 
solidarnostni sklad nameni t i nekaj 
denarja namensko za s tanovanja . 

V s redn je ročnem načr tu imajo v 
planu zgraditev še ene šole, saj so 
prostori že sedaj preobremenjeni . 

Zelo razvijajo tudi pe rmanen tno 
izobraževanje in izobraževanje od-
raslih. 

Na koncu našega „pohoda" po 
šolah smo obiskali tudi direk-
toija VIZ Franja Arliča. Po-
vedal je, da so imeli otroci vseh 
šol četrtih razredov na koncu 
šolskega leta plavalne tečaje, da 
med počitnicami krožki niso 
delovali in da tudi ni bilo 
organizirano dnevno varstvo 
otrok, saj pomanjkanje denaija 
tega ne dopušča. So pa med 
počitnicami potekala razna po-
pravila in adaptacije ter vsako-
letno beljenje. Tako so na 
osnovni šoli Miha Pintar -
Toledo in Gustav Šilih v Vele-
nju v teku že prej omenjena 
dela, na osnovni šoli Biba 
Roeck so se lotili razširitve 
šolske kuhinje in jedilnice, na 
podružnični šoli v Topolšici pa 
popravljajo dimnike in streho. 
Predvideno je tudi renoviranje 
kotlovnice za centralno kuijavo 
na podružnični šoli v Pesju. 

Med počitnicami so na šolah 
pripravljali predmetnike, urnike 
in razpored dela za novo šolsko 
leto. 

Poudaril je tudi, da bi bilo 
potrebno hitro zgraditi novo 4. 
osnovno šolo v Velenju, na 
kateri so dela trenutno zastala, 
saj je vsak dan bolj očitna 

preobremenjenost obstoječi 
kapacitet. 

Našo pot smo tu končal 
Želeli smo pokazati tistim, I 
menijo, da je preko poletja t 
šolah mrtvilo, njihovo zmot 
Če smo v tem vsaj delno uspel 
naša pot ni bila zaman. 

PROFIL 

Poklic svobodnega 
gibanja in dela 

Izložbe, izložbe . . . ustav-
l jamo se pred nj imi, hote ali 
neho te naš pogled obstane na 
prikazanih izdelkih. Včasih se 
namršč imo: „Eh , kakšna rev-
ščina. Tako izložbo bi znal na-
rediti tudi j a z . " Pri t em niti ne 
pomislimo, kako zahtevno je 
delo aranžei ja , delo, s ka te r im 
mora ustreči ukusu in žel jam 
ljudi. V majhnem pros toru mora 
ustvariti „trgovino v ma lem" , 
notranjos t trgovine pa pr i je tno. 
„To je poklic pr ihodnos t i , svo-
bodnega gibanja in dela, „mi je 
poskušala označi t i svoje delo 
aranžerke Elizabeta Cimperc. 
Kar Betka j o vsi k l ičejp . Rada 
spregovori o svojem delu, o 
suhem cvet ju, ki ga nabira, da bi 
sestavila privlačne ikebane, o 
skritih željah, ki jih goji nekje 
g loboko v srcu; zdi se, ko t da 
vedrina in nasmeh nikoli ne 
izgineta z njenega obraza. Mirna 
je, skoraj neopazna v svojem 
delovnem prostoru velenjske 
Name. Ko spregovori, na mah 
izrezane podobe in slike v de-
lovni sobi oživijo. 

Že petnajst let z l jubezni jo 
opravlja svoj poklic. Spominja 
se: „ K o sem bila še šolarka, sem 
vedno nekaj risala. Zelo sem si 

o t o č k e , bordure nad pulti , tu je 
še skrb za cene in cenike. Pridejo 
tudi sezonska znižanja in treba 
je natisniti plakate , izobesiti 
reklamne puščice in še in še. 
Dela nit i za t renu tek ne zmanj-
ka . Ko konča z en im, j o priganja 
že drugo, t ako da nikoli ne more 
reči : , ,Zdaj sem pa go tova ." A 
Betki j e to všeč. Všeč ji j e , da ni 
vezana na stalen, ozek prostor , 
da ji daje dovolj možnost i za 
lastno kreat ivnost . Doma ima 
tudi s tanovanje urejeno po svoje 
in sploh rada naredi kaj takega, 
česar drugje ne moreš vide-
ti . . Poklic je privlačen, a 
samo veselje ni dovolj . Betka 
meni : „Za ta ali podoben poklic 
moraš čuti t i nagnjenje že v o t ro-
štvu, da imaš b u j n o domišlj i jo, 
rad ali lepo rišeš, da imaš lepo 
pisavo in si vešč v ročn ih spret-
nostih. To so osnove za uspeh in 
dobro poču t j e v t em pokl icu . " 

Največ dela ima ob Novem letu. 
in dobro poču t je v tem po-
k l icu . " Največ dela ima ob no-
vem letu. ima precej dela, ker je 
t reba č impre j naredit i plakate za 
sezonsko znižanje, ja , pa zopet 
je treba natisniti nove cene . . . 
Navada je pač, da vprašaš po 

želela, da bi se lahko vpisala v 
t ak ra tno šolo za ume tno obr t , 
pa nisem imela možnost i . Kon-
čala sem trgovsko šolo, nikoli pa 
nisem imela druge želje, ko t da 
postanem aranžerka. Priložnost 
se mi je pokazala, k o so v Celju 
vpisovali v večerno aranžersko. 
Postala sem aranžerka. Škoda le, 
da takrat še ni bilo štiriletne 
aranžerske šole, ko t je zdaj v 
Ljubljani . . . " 

Delo ni lahko, zahteva po-
trpežljivost in veliko mero duho-
vitosti. „Z de lom sem zado-
voljna, in če bi še enkra t izbirala 
poklic, bi izbrala enakega. Res 
je, da je pri tem delu treba v 
korak s časom, kar j e pa pri nas 
težko, že kar se tiče samega 
materiala. V drugih deželah so v 
tem daleC spredaj: materiale, s 
katerimi delajo, lahko mi opazu-
j e m o samo na s trokovnih 
ekskurzi jah. Predragi so, tudi 
dobiti jih je težko. Biti m o r a m o 
bolj skromni , iskati j n o r a m o na-
čine - svoje: iz n ič ustvariti 
nekaj drugega, novega . , . Sicer 
imam pa toliko dela, da se 
izživljati niti časa n imam, tudi 
ustreznega prostora n e . " 

Betka v Nami ureja enajst 
izložb, a ranžma dveh vhodov, tri 

pros tem času. Betka se na-
smehne: „Bolj malo ga je . Po 
službi se j e t reba posvetiti tudi 
domu in družini. Rada pa rišem 
z ol jnat imi barvami in se ukvar-
j a m z ročn im de lom. Le malo 
časa ostane za branje . So pa 
knjige seveda moje velike prija-
tel j ice." 

Zelje imamo vsi, tudi Betka: 
„Zelo si želim, da bi moj sin 
izbral poklic aranžerja, saj se 
moški lahko t e m u poklicu bolj 
posveti. Več časa ima. Ženske 
smo bolj vezane na čas. na delo, 
ki nas čaka doma . . . Zdaj se še 
ne ve, če se mi bo želja izpolnila. 
Moj kra tkohlačn ik je še pre-
majhen in bi vsak dan rad bil ka j 
drugega, od gasilca, peka pa do 
dimnikar ja , b o m o v i d e l i . . . " 

In k o se t ako najin klepet 
bliža koncu , izven še za n jeno 
drugo željo: rada bi narisala 
nekaj slik in pripravila deko-
racije za las tno razstavo. Upam, 
da j i bo to uspelo. Življenje so 
pač velike in majhne bitke, 
izbojevati j ih moraš sam. Ce 
imaš tol iko samozavesti in volje, 
ko t je ima Betka Cimperc, te 
nobena ovira na poti do cilja ne 
more ustaviti. 

MELITA VOVK 

RADIO VELENJE 

oddaja na UKV območju 
frekvence 88.9 megahercev 

VSAK ČETRTEK Od 15.30 ure 
VSAKO NEDELJO od 10. ure dalje 

P r i s l u h n i t e n a š i m o d d a j a m ! 
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GORENJE 
TGO VELENJE 
- RAZPISNA KOMISIJA TOZD ELEKTRONIKA, na 

J osnovi 43. člena statuta In sklepa DS TOZD Elektronika z 
o dne 29.6.1976 

g j r a z p i s u j e prosto delovno mesto 

VODJE TOZD 
| ELEKTRONIKA 

Pogoji: 
- da ima višjo aH visoko strokovno Izobrazbo, zaželjena 

je smer elektronike 
- da ima 5 let delovnft izkušenj na vodilnih oz. 

odgovornih delovnih mestft v proizvodnji, prednost 
imajo kandidati z delovnimi izkušnjami s področja 
elektronike 

- da ima sposobnost gospodarjenja, smisel vodenja, 
organiziranja in usklajevanja delovnega procesa 

- da Ima družbeno-polttlčne vrednote in Je moralno 
etično neoporečen 

- da Je z dosedanjim delom pokazal, da Ima pozitiven 
in ustvarjalen odnos do samoupravljanja 

- da predloži svoj program za uspešen razvoj TOZD 

Vloge sprejema razpisna komisija pri DS TOZD Elektronika 
3 0 dni od dneva ob|ave na naslov: Razpisna komisija pri DS 
TOZD Elektronika, GORENJE TGO Velenje, Celjska 5/a. 

Elizabeta Cimperc 



mali oglasi 
Rodovniške mladiče, pas-

nemški ovčar, prodam, 
ože Pocajt, Celjska 75 (či-
tilnica Voušek - Staro Ve-
snje). 

Izgubila sem denarnico z 
ebno izkaznico. Najditelja 

rosi m, da jo vrne. Vlasta 
Jršnik, Skomo 64, Šoštanj. 

Frizerski salon Ivica -
fikica, Velenje, Celjska 14, 
elefon: 850 - 228, sprejme 
"koj učenko. 

Avto zastava 1300, regi-
triran do 20.6.1977, 

^8.000 prevoženih km, let-
73, prodam. Informacije 
nedeljah. Beikenjačevič, 

omšičeva 25, Velenje. 

Zgodila industrijska ja-
oika lahko kupite pri Jo-
stu Pibemiku, Trg Svobode 

e: 
2 

KINO 
DNI KINO VELENJE 

20.8 . - petek o b 17.30 in 
19.30, nemška barvna komedija 
tAPETAN 
f 21.8. - sobota o b 17.30 in 

.30, ameriška kriiminalka PIR-
V METROJU, režija: Jo-

>h Sargent. Igtra: Walter 
ithau 
22.8. - nedelja cob 17.30 in 
.30, ameriška bau-vna krimi-
ka PIRATI V METROJU 
23.8 . - ponedel jek, ob 17.30, 

rancoska l jubezenska drama 
D E Č E NOCl , režija: Claude 
tiabrol. Igrata: Stephan Odran, 
[ichel Picolli 

28.8. - torek ob 17.30 in 
;9.30, italijanska barvna satira 
l O Č E M O POLKOVNIKE, re-
ka: Mario Monicelli. Igrata: 
Jgo Tognazzi, Qaude Dauphin 
* 25.8. - sreda, ob 17.30 in 
19.30, italijanska barvna satira, 
IOCEMO POLKOVNIKE 

26.8 . - četr tek o b 17.30 in 
.30, angleški barvmi f i l m S R E -

JE NA OCEANU, režija: 
les Jerrot . Igrata: Joseph 

ittoms, Deborah Raff in 
27 .8 . - petek ob 17.30 in 

9 .30, angleški barvni film SRE-
ČANJE NA OCEANU 

28.8. - sobota ob 17.30 in 
9 .30, kanadska barvna krimi-
alka NEMIRNA NEDELJA, re-
ija: John Trent. Igrata: Ernest 

forgine, Michael J. Polard 
[ 29.8. - nedelja ob 17.30 in 
19.30, kanadska barvna kri-
Binalka NEMIRNA NEDELJA 

3NO ŠOŠTANJ 

I 21.8. - sobota ob 19.30, 
rancoska ljubezenska drama 
IDECE NOCl , režija: Claude 

ibrol. Igrata: Stephan Odran, 
ichael Picolli 
22.8. - nedelja ob 17. in 

.9.30, angleški barvni film 
LRVAVI JASTREBI ALJA-
!KE, režija: Harald Rajni. Igra-
a: Doug Mc Clure, Harald Leip-
itz 
L 25.8. - sreda ob 19.30, angle-
:i barvni film SREČANJE NA 
CEANU, režija: Charles Jerrot . 
jrata: Joseph Botoms, Deborah 
aff in 
26.8. - čet t tek ob 19.30, 
ijanska barvna satira HO-
IMO POLKOVNIKE, režija: 

10 Monicelli. Igrajo: Ugo 
azzi, Q a u d e Dauphin 

8.8. - sobota ob 19.30, 
riška barvna komedija VE-
" DIKTATOR, režija: Char-

Chaphn. Igrata: Charlie 
laplin, Paullete Goddard 
29.8. - nedelja ob 17. in 

.9.30, japonsko-angleški znan-
tveni film GODZILA PROTI 
IAGELONU, režija: Jun Fu-
:uda. Igra: Katsuhiko Sasaki 

[NO GLEDALIŠČE VELENJE 

23.8. - ponedeljek ob 20. uri 
msko-angleški znanstveni 

GODZILA PROTI MAGE-
(NU, režija: Jun Fukuda. Igra: 

i tsuhiko Sasaki 

© POD OKRILJEM PARTIZANA SLOVENIJE ŽE VRSTO LET DELUJE GOZDNA ŠOLA 

Vzgajanje telesnokultumih delavcev 
Več kot petindvajset let je že minilo od takrat, ko je Partizan 

Slovenije, zveza za športno rekreacijo in telesno vzgojo prvič 
organizirala gozdno šolo v gozdičku ob Savinji, prav blizu Mozirja. 
Od takrat dalje so sem vsako leto prihajali udeleženci raznih 
tečajev, ki jih je prirejal Partizan, športniki in mnogi drugi, ki so 
kakorkoli povezani z aktivnostmi v naravi. Do danes se je mozirska 
gozdna šola precej razširila, saj ima poleg šotorov, v katerih je 
prostora za osemdeset oseb tudi kuhinjo z jedilnico, vse potrebne 
sanitarije, različne športne objekte in še kaj. Res moraš imeti 
»srečo", da prideš v času sezone v tabor ravno na tak dan, ko ni tu 
nobene izmene. No, nam se je to zgodilo, saj so eni pravkar odšli, 
druge pa so pričakovali naslednji dan. Zato je imel vodja tabora 
Mile Ogrin kljub pripravam na sprejem novincev nekoliko več časa, 
da je sedel z nami k pogovoru in povedal nekaj zanimivosti o 
delovanju Partizanove gozdne šole. 

„Ta tabor vodim že dvanajst let, 
zato življenje v njem res dobro 
poznam. Ko je Partizan Slovenije 
pred čet r t stoletja odprl gozdno 
šolo, j o je uporabljal izkl jučno za 
svoje potrebe. Pozneje pa smo se 
odprli, t ako da nas sedaj obišče na 
sezono povprečno 4 0 0 do 500 go-
stov. Sezona traja od začetka julija 
do sredine ali pa do konca avgusta. 
Medtem časom moramo veliko inte-
resentov tudi zavrniti, saj n imamo 
toliko zmogljivosti, da bi zadovoljili 
vse, ki bi radi prišli k nam. Dnevni 
penzion pri nas je osem starih 
t isočakov. Prednost za bivanje v 
našem kampu pa imajo seveda razni 
tečaj i , ki j ih prirejajo Partizan in 
profesionalne ustanove, ki vzgajajo 
telesnokulturne kadre . " 
Kdo vas torej največkrat 
obišče? 

„Naši stalni gostje so š tudent je 
Visoke šole za telesno kul turo iz 
Ljubljane in Pedagoška akademija iz 
Maribora. Poleg njih pa, ko t sem že 
omenil slušatelji raznih tečajev za 
vaditelje ter mnoga športna društva, 
ki hodijo k nam na priprave. Tako 
pričakujemo letos še mlade roko-
metaše Olimpije, člane športnega 
društva Slovan iz Ljubljane in še 
nekatere manjše grupe športnikov iz 
vseh krajev Slovenije." 

Kakšen je delovni dan v 
gozdni šoli? 

„Vsaka skupina dela po svojem 
programu, v glavnem pa poteka delo 
dnevno sedem do osem ur praktično 
in teore t ično. Vstajanje je ob sed-

mih, nato pa se po zajtrku začnejo 
predavanja, ki trajajo pet ur, t o je 
do kosila, po katerem imajo dve uri 
prosto. Od štirih popoldne pa do 
sedmih zvečer so spet predavanja in 
po večerji prosto do desetih, ko 
mora biti v taboru mir. Kot vidite je 
urnik kar naporen. Zlasti dosti na-

Prodor v 
republiški vrh 

V Radovljici je bilo v soboto, 
7. avgusta posamično republiško 
prvenstvo za starejše pionirje, ki 
so se ga udeležili tudi štirje 
plavalci velenjskega plavalnega 
kluba: Katja Zibert, Zmago Zi-
bert, Jože Stropnik in Matjaž 
Gaberšek, ki je bil najuspešnejši 
tekmovalec tega prvenstva. 
Osvojil je tri prva mesta v disci-
plinah: 100 metrov prsno s 
časom 1. 28.00, 100 metrov 
hrbtno 1.22.00 in 200 metrov 
mešano 2.58.00. V disciplini 50 
metrov 50 metrov delfin je bil 
drugi s časom 36 sekund. Med 
pionirkami je Katja Zibert osvo-
jila eno tret je , eno če t r to in dve 
peti mesti, kar tudi predstavlja 
zelo lep uspeh v tako močni 
konkurenci . 

Tudi na srečanju najboljših 
plavalcev ob savske regije, ki je 
bilo v soboto v Celju, so se 
Velenjski plava lci izkazali z do 
brimi uvrstitvami. Nastopili so še 
tekmovalci Celulozarja in Neptu-
na. 

Poglejmo si uvrstitve velenj-
skih tekmovalcev: 

Med mlajšimi pionirji je v 
disciplini 50 m h rb tno Kučera 
zasedel drugo mesto, med ml. 
pionirkami pa je v isti disciplini 

Raspotnikova zmagala, Ferari-
čeva pa je bila druga. Velenjska 
štafeta ml. pionirk 4x50 m kravi 
je bila druga. 

Najhitreje je med st. pionirji 
50 m hrb tno preplaval Gaberšek, 
Nosan je bil tretj i . Velenjski st. 
pionirji so bih najboljši v disci-
plini 4 x 5 0 m kravi. Zmagal je 
tudi mladinec Gaberšek na progi 
200 m mešano. 

Mladi Gaberšek se razvija v 
vse boljšega plavalca 

„Moram reči, da so vsi zelo 
zadovoljni, saj so pogoji tukaj in 
razmere, v katerih delamo, res zelo 
ugodne. Sicer pa bo to najbolje 
potrdil podatek, da moramo vsako 
leto s težkim srcem zavrniti mnoge, 
ki bi radi prišli v Mozirje. Zato 
bomo skušali čimprej povečati naše 
zmogljivosti vsaj za toliko, da bo 
hkrati lahko taborilo v tej gozdni 
šoli sto oseb. Seveda pa bo potrebno 
preurediti obstoječe športne ob-
jekte , s čimer mislim predvsem na 
asfaltiranje igrišč, ki so sedaj trav-
nata. Rad pa bi omenil še to , da zelo 
dobro sodelujemo z društvom Parti-
zan iz Mozirja, ki tudi uporablja 
naše objekte in skrbi zanje, ko nas 
ni t uka j . " 

Ce ste se morda kdaj spraševali, 
kdo so mladi fan t je in dekleta, ki so 
s kajaki vozili po valovih Savinje, ste 
sedaj našli odgovor. In ko boste v 
Mozirju ali okolici srečevali znane in 
neznane obraze v športni opremi, 
boste bržkone hitro uganili, da so iz 
gozdne šole. Sicer pa se bodo njena 
vrata za letos kmalu zaprla. Pa na 
svidenje o b l e t u dni! 

J . KRAJNC 

Rudar s spremenjeno postavo 
CC 

Mile Ogrin, vodja tabora 

pora zahtevajo praktične dejavnosti 
predvsem tistih, ki se učijo aktiv-
nosti v naravi, to so orientacija, 
planinstvo, taborništvo, vožnja s 
kajaki in še mnogo drugega. V 
prostem času pa se najraje zadržu-
jejo na naših igriščih in igrajo 
odbojko , nogomet , ali se kopajo v 
Savinji, seveda, če je ugodno vreme. 
Zvečer pa kov v vsakem taboru 
ogenj, različni programi pesem in 
vse kar sodi k t e m u . " 
S kakšnimi vtisi se gostje po-
slavljajo od vašega tabora? 

Nogometaši velenjskega Rudarja se marljivo pripravljajo za 
tekmovanje v slovenski nogometni ligi, ki se bo začelo 5. 
septembra. V prvem kolu bodo Velenjčani igrali s Primoijem v 
Ajdovščini, nogometaši Šmartnega pa se bodo na domačem igrišču 
srečali z vevško Slavijo. V tretjem kolu, 19. septembra pa bo v 
Šmartnem lokalni derbi med Rudarjem in nogometaši Šmartnega. 

Kot kaže, Velenjčani od tek-
movanja v slovenski nogometni 
ligi veliko pričakujejo, saj je 
njihove vrste okrepilo več do-
brih igralcev. Tako bodo za 
Rudar v prihodnji sezoni igrali 
Stevanovič iz Novega Sada, Mi-
loševič iz Orienta, Paovič in 
Džurič iz Borova in vra tar Mari 
bora Lazič. K Rudarju se je iz 
Kladivarja vrnil tudi'bivši kape-
tan Softič, pogodbo pa je pod-

pisal tudi vratar Kladivarja 
Andjušič, na treningu pa smo 
opazili tudi Carlija. 

Preteklo soboto so Velenj-
čani odigrali prvo prijateljsko 
tekmo. Njihov nasprotnik je 
bilo moštvo Zagrebački plavi, 
ki igra v hrvatski ligi. Gostje iz 
Zagreba so bih v prvem polčasu 
boljši nasprotnik in v tem delu 
igre dosegli tudi dva gola. V 
zadnji minuti prvega dela igre 

pa je Stevanovič zmanjšal na 
1:2. ' 

V drugem delu so igralci 
Rudarja zaigrali bolj povezano, 
poleg tega so se znebili tudi 
začetne treme. Imeli so več 
priložnosti za gol, vendar so 
izkoristili le eno. Znova je bil 
strelec Stevanovič. 

Kljub neodločenemu rezul-
tatu je okrog 700 gledalcev 
zadovoljno zapuščalo igrišče ob 
jezeru. Izredno navdušeni pa so 
bili nad igro bivšega igralca 
Novega Sada Stevanoviča, ki je 
že na prvi tekmi pokazal, da bo 
ne glede na to, da igra v zvezni 
vrsti, zelo nevaren za nasprot-
nikova vrata. 

Veterani najboljši 
Velenjsko mestno gasilsko društ-

vo je v nedeljo znova priredilo 
izredno zanimivo tekmovanje gasil-
skih veteranov, to je gasilcev, kot je 
dejal v pozdravnem govoru pred-
sednik velenjskega društva Stanko 
Hudales, ki že desetletja delajo v tej 
organizaciji, mnogi tudi že več ko t 
petdeset let, in ki so žrtvovali veliko 
prostega časa za p o m o č tist im, ki 
jih je prizadela kakršnakoli naravna 
nesreča. Za to njihovo nesebično 
pomoč so se j im občani oddolžili s 
tem, da so se v precejšnjem številu 
Zbrali v nedeljo pred gasilskim do-
mom in potem vse do konca z 
velikim zanimanjem spremljali nji-
hovo tekmovanje. 

Nedeljsko tekmovanje je poteklo 
v znamenju jubileja, saj je bilo že 
deseto zapovrstjo. Kljub temu, d a j e 
letos tekmovalo le devet desetin, 
tekmovanje zaradi tega ni bilo nič 
manj privlačno. 

Potem ko je posebna komisija na 
podlagi osebnih ali drugih izkaznic 
ugotovila starost tekmovalcev -
med veterane sodijo le tisti, ki so si 
naprtili že šesti križ - se je tekmo-
vanje začelo. Veterani so kl jub 
temu, da so bili nekateri stari že več 
kot sedemdeset let, pokazali še 
vedno precejšnjo spretnost pa tudi 
natančnost . To zlasti velja za velenj-
sko desetino, ki je bila s 612 leti 
najstarejša in je vseeno zmagala s 
693,5 točke . Vrstni red ostalih je bil 

sledeč: 2. desetina tovarne usnja 620, 6. železarna Ravne 598, 7. 
Šoštanj, 667, 3. Salek 664, 4. Šoštanj-mesto 595, 8. Družmitje 
Trbovlje-mesto 627,5, 5. Teharje 582 in 9. Šentilj 553. 
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Čeprav so bili Velenjčani najstarejši, so pokazali največ spretnosti 
in natančnosti 

Devete tradicionalne kovaške igre 
Že devet let zapored se delavci kovaško-indu-

strijskih delovnih organizacij izpod Pohorja sre-
čujejo na tradicionalnih kovaških igrah. 

Na tej prireditvi se med seboj pomerijo športne ekipe 
iz „Jekla Ruše, „Unior ja" iz Zreč, Tovarne kos in 
srpov Lovrenc na Pohorju, Tovarne kovinskih izdelkov 
in livarne Vitanje, Tovarne „ G o r e n j e - M u t a " in letoš-
njega prireditelja Tovarne kovinskih izdelkov „Gorenje 
Fecro iz Slovenj Gradca. V želji, da bi kovaške igre 
postala vseslovenska prireditev, so v letošnjem letu 
povabili še kovače iz Gorenjske. Tako so se povabilu 
odzvali kovači Tržiške tovarne kos in srpov iz Tržiča, 
zato bo na tej množični delavsko-športni manifestaciji 

sodelovalo kar sedem delovnih organizacij s preko 200 
tekmovalci. 

Letošnja prireditev bo na letališču v Turiški vasi pri 
Slovenj Gradcu v soboto , 4 . septembra. Poleg športnih 
tekmovanj bo še vrsta drugih zenimivih tekmovanj , od 
katerih posebej omenjamo tekmovanje v kovanju. Na 
njem se bodo pomerili kovači vseh sedmih delovnih 
organizacij v veščini, ki j im je najbolj blizu. V 
popoldanskem času pa je predviden skupni kovaški 
piknik, na katerega so poleg športnikov vabljeni vsi 
delavci sodelujočiji kovaških delovnih organizacij. Pri-
reditelj zatrjuje, da bo letošnji kovaški piknik skupaj s 
športnimi tekmovanji najmnožičnejša športno-rekreativ-
na prireditev kovačev v Sloveniji. Mirko Tovšak 

Vaši prispevki za P. P. 89 

o SOLIDARNOST 
V NESREČI 

Ni še dolgo tega, od kar je 
rdeči petelin s svojimi ognjenimi 
zublji skoraj popolnoma uničil 
še novo, komaj pred letom dni 
zgrajeno gospodarsko poslopje 
last Franca Dolinška iz Laz pri 
Velenju. Ogenj je poleg poslopja 
uničil tudi ves pridelek sena in 
vse premičnine, med njimi tudi 
nekaj kmetijskih strojev. Le iz-
redni požrtvovalnosti in hitri 
pomoči sovaščanov, sosedov in 
prijateljev, ki so priskočili na 
pomoč in pomagali pri obnovi, 
gre zahvala, da je pogorišče 
danes zopet pod streho. 

Posebna zahvaia pa velja mla-
dinski organizaciji in gasil rkemu 

društvu Šentilj, ki sta organi-
zirala skupno akcijo, v kateri so 
pokosili, posušili in sami pri-
peljali na dom krmo iz okoiice 
velenjskega gradu. Pri t em smo 
priča, kako so mladina in gasilci 
vedno pripravljeni pomagati 
tam, kjer je pomoč resnično 
potrebna. Prav tako pa se iskre-
no zahvaljujemo vaščanom iz 
Bevč in tovarišu Košanu, ki so 
nudili humano pomoč z daro-
vanim lesom. 

Dovolite mi torej, da se preko 
tednika Naš čas iskreno za-
hvalim vsem gasilcem iz oko-
liških društev, ki so s svojim 
požrtvovalnim delom ublažili že 
tako veliko škodo, ter vsem, ki 
so nam pomagali v stiski. 

FRANC DOLINSEK 
Laze pri Velenju 

NAŠ ČAS je ustanovila občinska konferenca SZDL - Izdaja Center za informiranje, propagando in 
lložništvo Velenje - Uredništvo in uprava Velenje, Titov tig 2, p. p. 89, telefon (063) 850-087 -
edakcija Ljuban Naraks (glavni in odgovorni urednik), Mira Tamše, Stane Vovk in Boris Zakošek -
ehnični urednik Franci Mazovec - Časnik je kot štirinajstdnevnik »Šaleški rudar" izhajal od 1. mqa 
>65 do 1. januarja 1973 - Zdaj izide vsak petek - Cena je 3 dinarje - Letna naročnina 120 dinaijev 

- Za inozemstvo 250 dinaijev - Tekoči račun št. 52800-601-21420 pri SDK podr. Velenje -
Rokopisov in fotografij ne vračamo - Tisk Ljudska pravica Ljubljana - Po mnenju sekretariata za 
informacije IS skupščine SRS (št. 421-t /72 od 8. 2. 1974) se za NAŠ ČAS ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov 



NAŠ ZNANEC 

Vinko Gomboc 
V TOPOLŠICI SO MAJA LETOS USTANOVILI JAMARSKI KLUB PODLASICA 

Tekavčevo ulico v Šošta-
nju sem prehodila večkrat. 
Tudi v dežju. Turobno po-
letje letos nikomur ne pri-
zanaša. Toda, splačalo seje! 
Že zaradi številnih pisanih 
znamk, toliko jih še nisem 
videla na kupu, pa zaradi 
Vinka Gomboca, ki mi je s 
tolikšno zavzetostjo prelistal 
albume drobnih kraljičic, ve-
likih in malih znamk vsega 
sveta. 

Včasih je katero poravnal, 
hitro obrnil list, da ne bi 
morda mislila, da se z njimi 
postavlja. Ne, tega ne bi 
hotel! 

Vinko Gomboc je začel 
zbirati znamke takoj po dru-
gi svetovni vojni. Zbirko je 
imel že prej, vendar je bila 
med vojno uničena. „Ej, pa 
kakšne so bile nekatere . . . 
" Do danes se jih je spet 
nabralo kar veliko število. 
Koliko, tovariš Vinko ne ve, 
ker jih enostavno ne šteje, 
pomembneje mu je, katera 
manjka v njegovi zbirki. 
Vprašala bi ga bila, kakšna 
cena se skriva v njegovih 
albumih, pa dobro, da ni-
sem, ker bi me bilo sram. 
Kajti, če nekaj pričneš zbira-
ti že v rani mladosti in se 
tega tudi držiš, postane to 
del tebe, tvojega dela, drob-
nih in velikih trenutkov, 
uspehov in neuspehov živ-
ljenja. 

In prav vseeno ti j e , ali si 
moderen ali nisi, ali ti imaš, 
drugi pa n imajo . Tako so lahko 
znamke tvoji spomini , tvoje ve-, 
selje in „včasih bi se raje odpo-
vedal k ruhu , k o t pa z n a m k i . " Le 
tak si lahko pravi filatelist. 

Dejal j e , da naj raje ne pišem 
o njegovih z n a m k a h , na j raje 
napišem, da je bilo 1948. leta v 
Šoš tanju us tanovl jeno Savinjsko-
šaleško filatelistično druš tvo . 
Vrsto let je ak t ivno delovalo, se 
udeleževalo razstav in pripo-
mogjo , da je v sodelovaju s 
Fi latel is t ično zvezo Slovenije 
izšlo pet pr i ložnostnih žigov. 
Društvo je č l a n o m o m o g o č a l o 
medsebo jno izmenjavo in skup-
n o nas topanje v domovin i . Lažje 
je bilo dobit i t ud i par tner je v 
tuj ini . Kasneje pa je Savinjsko-
šaleško f i la te l is t ično društvo raz-
padlo. 

Veliko težje je nas topat i sam 
in iskati zbiralce ki imajo „dvoj-
č k e " ali pa si poiskati filatelista 
v tuj ini , ki te obvešča o novih 
znamkah in ti pošilja s tare. Da-

nes je v Šoš tanju in Velenju 
veliko zbiralcev z n a m k , še več 
pa tak ih , ki skušajo postat i fila-
telisti. Vinko G o m b o c ve, da je 
začetek težak, da se kaj kmalu 
o b u p a . Ravno f i la te l is t ično dru-
štvo bi l ahko pomagalo pri pre-
mostitvi osnovnih težav, iz-
menjevale naj bi se izkušnje , 
nasveti in pa seveda znamke . 
Mladi filatelisti , kje s te? Tovariš 
Vinko bo vsakomur rad prisko-
čil na p o m o č . Pa tudi on sam 
ima nekaj dvojčkov . Večina fila-
telistov zbira znamke po tema-
tiki, ka j t i gradiva je o g r o m n o in 
je opredel i tev nu jna . Tako sem 
videla pri Gomobocov ih znamke 
Avstralije, Češke, Zahodne Nem-
čije, Jugoslavije in pa dveh Vin-
kovih l jubl jenk Francije in Švice. 
Nekatere so razigrane, pisane, 
druge spet umir jene , veli-
častnejše , ko t pač družave, iz 
kater ih izhaja jo . Potem so tu še 
reprodukci je del svetovnega slo-
vesa. Najbol j se razjezi, k o izda-
ja jo države znamke z deli, ki j ih 

Vinko Gomboc 

v lastnih galerijah n imajo . Tako 
državica A jman izda tudi repro-
dukci jo „ Z a d n j e večer je" . S t em 
dobičkars tvo prodira v svet fila-
telije. Zanimiva je zbirka osva-
jan ja vesolja, predvsem seveda 
ruska in ameriška . Izdaja jo pa 
take znamke vse socialist ične 
dežele, tudi mi, včasih pa se 
pridruži še ka te ra nerazvita drža-
va. No , ja , na osvajanje vesolja 
s m o pač vsi ponosni . Filatelisti 
pa pravijo t e m u „p laža" . 

„ In k d o bo nadaljeval z mojo 
z b i r k o ? " se sprašuje Vinko 
G o m b o c . Bodo to sinovi, bo 
vnuk ali pa bo kakšna filate-
listična organizacija? Kdor koli 
bo, za prevzet je takšne zbirke bo 
po t reben velik pogum. Največ 
vredna pa je v nje j l jubezen! Z 
n jo je zbirka rasla! Go tovo pa še 
čaka Vinka vrsta let, pa tudi 
vnuk je mlad in dalo se ga bo 
„ o k u ž i t i " s f i latel i jo. Vinku 
G o m b o c u iskreno žel imo, da 
pride njegova zbirka znamk, ži-
gov in p lakatov v prave roke! 

Neprevidno 
prečkal cesto 

Pešec Andri ja Mihajlevič je 10.8. šel iz trgovine v Paki pri Velenju 
in prečkal cesto II . reda Slovenj G r a d e c - V e l e n j e , nc da bi se 
prepr ičal , če je cesta za p rečkan je prosta . Voznik osebnega 
avtomobi la Peter Erelnbach je pešca opazil p repozno zaradi 
parkiranega tovornega avtomobi la . Kl jub zaviranju in zmerni vožnji 
zaradi mokre ceste ni mogel ustaviti av ta . Pcšca je zbil po cesti, t ako 
da je padel na desni bok ter se poškodoval po roki in glavi. Vozilo se 
je le malo poškodovalo . 

• NEPREVIDNO IZ DVORIŠČA 
Voznik osebnega avtomobi la CE 2 1 4 - 1 8 Slavko Podvratnik je 8.8. 

imel parkiran svoj avtomobi l v Metlečah na dvorišču hiše št. 5 3 . Ko 
je zapeljal iz dvorišča na cesto, se ni prepr ičal , če je ta prosta . Iz 
smeri Belih vod prot i Šoš tanju je v t em t r e n u t k u pripeljal voznik 
osebnega avtomobi la CE 7 6 8 - 2 4 Albin Radovac, ki t rčenja k l jub 
zaviranju ni mogel prepreči t i . Na vozilih je nastala materialna škoda 
za 5 . 0 0 0 . - din. 

• POD VPLIVOM ALKOHOLA 
Jure Janžovnik je 11.8. vozil s tovorn im a v t o m o b i l o m CE 8 4 9 - 5 4 

po Koroški cesti v Šoš tan ju . Na železniškem p rehodu so bile 
zapornice spuščene , pred njimi pa je stal voznik osebnega avtomobi la 
CE 3 4 0 - 4 5 Darko Burger. Janžovnik je trčil v zadnji del osebnega 
avtomobi la , na ka t e r em je nastala mater ia lna škoda za 1 . 5 0 0 . - din. 
Pokazalo s e j e , d a j e Janžovnik vozil pod vplivom a lkohola . 

• PREHITEVANJE PO LEVI 
Pavlina Primaršek je 10.8. z osebnim a v t o m o b i l o m CE 7 8 5 - 6 1 

peljala iz smeri križišča Celjske in Prešernove ceste; na odcepu za 
železniško posta jo je vključila levi smerokaz za zaviranje in ustavila, 
da bi pustila m i m o kolesar ja , k i j e vozil iz naspro tne smeri naravnost . 
V t e m t r e n u t k u je za n jo pripeljal voznik osebnega avtomobi la MB 
9 2 0 - 9 5 Rado Nikolič in z leve strani začel prehi tevat i n j eno vozilo. 
Zaradi tega je zadel v levi sprednji blatnik vozila Primarškove. Škoda 
znaša okoli 2 . 0 0 0 . - din. 

• PO SREDINI CESTIŠČA 
Po cesti II . reda iz smeri Zavodenj prot i S lemenu je 12.8. voznik 

tovornega av tomobi la G O 3 0 8 - 0 6 Ignacij Bolčina zapeljal v ostri levi 
ovinek po sredini cestišča. V naspro tn i smeri je pripeljal voznik 
osebnega av tomobi la CE 8 4 8 - 9 5 S t a n k o Žlebnik , k i j e t ako j začel 
zavirati. Kl jub t e m u t rčenja ni mogel več prepreč i t i . Nastala je 
materialna škoda za okol i 3 . 0 0 0 . - din. 

Kaj skriva 
Topolšica, slikovit kraj , ki ga na zgorn jem delu zapira visoki Lom, je 

znana daleč naokoli p o tamkajšn j i bolnišnici in izviru termalne vode. Kot 
kaže bo ta k ra j v Šaleški dolini postal kma lu znan še po nečem, ko t 
za t r ju je jo člani jamarskega k luba v t em kra ju , ki so prepr ičani , d a j e Lom v 
not ran jos t i votel , saj so doslej odkril i že sedem j a m . 

Mogoče pa moje dimenzije vendarle Ko sem pred dvema le toma pisal 
r e p o r t a ž o o t rdem življenju na 
Lomu, t r dem, ker so bili prebivalci 
dolga leta brez prave ceste, žejo pa 
so si gasili s strešnico ali pa hodili po 
vodo v oddal jeni po tok ali kakšen 
s tudenec , sem mimogrede slišal tudi 
zgodbo, da je na vrhu Loma brezno , 
v katerega so pred mnogimi leti 
padli voli, ki so orali njivo, in dekla, 
ki jih je vodila na povodcu. Ko pa 
mi je pre jšnjo sobo to Marjan Vrtač-
nik, predsednik jamarskega kluba 
Podlasica, pokazal par rogov, ki j ih 
je v zače tku tega meseca izkopal iz 
zemlje bager, ki je o b izviru Toplice 
kopal odp r t i no , ta naj bi topolšk im 
j a m a r j e m omogoči la d o s t o p v no-
t ranjos t Loma s spodnje strani, sem 
začel premišljevati , da je morda 
nekaj resnice v tej zgodbi; še zlasti 
za to , ker so v zemlji opazili razme-
tane tudi kost i , ki pa jo jih žal 
pustili kar v zemlji . 

Že pred dobr im mesecem so me 
topolški j amar j i povabili, naj jih 
ob i ščem in napišem nekaj o nji-
hovem delu. Pred dnevi sem prvi del 
naloge izpolnil , drugega pa izpolnju-
j e m danes, k o objavl jamo repor tažo 
o n j ihovem delu, načr t ih in željah. 

Za obisk s m o se dogovorili o b 
deseti uri. Nekaj minut smo za-
mudili , vendar nam jamar j i tega niso 
zamerili , ker ko t so dejali se je t reba 
na vsako akci jo , še zlasti t akšno , ki 
vodi v no t ran jos t Loma, temel j i to 
pripraviti . Slavko Vrtačnik in Lud-
vik Pristovšek, ki je prav t ako član 
k luba , sta naložila v f ička naj-
nujne jšo o p r e m o : gumi jaste škornje , 
h lače in plašče, če lade, dolgo in 
m o č n o vrv za spuščan je , te lefon, 

'svetilke in liter „be lega" z a k o r a j ž o , 
k o t je dejal predsednik. Po nekaj 
minu tah vožnje smo prispeli v 
S t rmino ; tako se imenuje predel na 
drugi strani Loma , po ka te rem teče 
po tok S t rmina . Nekaj časa smo 
vozili o b p o t o k u in se na to ustavili 
pri stari hiši - Ciglarjevi domač i j i . 

„Na cilju s m o " , je dejal pred-
sednik, k o smo izstopili . „ T u k a j je 
vhod v Ciglerjevo j a m o . " Tako s o j o 
krstili , ker je le nekaj metrov vstran 
od hiše. Od nje jo loči le po tok 
St rmina . Vhod v j a m o je zelo 
ma jhen , za to smo ga zagledali šele 
t eda j , k o je predsednik s p r s tom 
pokazal nanj . 

PREMAJHNI ŠKORNJI 
k u d i Pergovnik, ki nas je skupaj z 

Božom Krivcem (prvi je tudi član 
k luba , drugi pa bo kmalu postal) že 
čakal pri domač i j i , je t ako j vzel vrv 
in j o začel privezovati za „ m o č n o " 
drevo. „Zdržala b o " , je dejal in se 
zazibal na njej . 

Jamarj i so vhod v j a m o obzidali 
in zaprli z majhnimi vrati. Ko sem 
potisnil glavo skozi cementna t i 
okvir, se mi je zdelo , da rov vsaj na 
zače tku ni t ako velik, da bi l ahko 
skozenj spravil svojih 187 cm in 
slabih devetdeset k i logramov. Sicer 
pa je n a č r t „eksped ic i j e" v j a m o 
pripravil predsednik k luba . 

„V j a m o lahko gredo š t i r je , " je 
pojasnil. Seveda bi lahko v Lom šli 
vsi, ker je v jami veliko pros tora , 
vendar jamarj i n imajo dovolj opre-
me. P', še ta, ki j o imajo , le za silo 
služi pravemu namenu . „Najbol je bi 
b i lo ," je nadaljeval predsednik , „da 
gresta v no t ran jos t poleg dveh ja-
marjov tudi dva novinarja . Za vsak 
pr imer , če se pokvari fo toapara t ali 
če bi ga bilo v not ran jos t i t ako 
strah, da ne bi mogel mirno pri-
tisniti na sproži lec ." Nekaj minut 
sem razmišljal: grem ali ne grem 
Nato sem si dejal, kar bo pa bo. 

ne b o d o prevelike. Hitro sem oble-
kel nepremočl j ive hlače in si začel 
obuvati gumijaste škornje . Zaradi 
bližine po toka v jami namreč ni 
preveč suho. 

Najboljša bi bila seveda obleka, ki 
bi zadrževala tudi t o p l o t o , ker je v 
not ran jos t i precej h ladno, vendar si 
takšne za zdaj j amai j i ne morejo 
privoščit i , ker k l u b letos še ni dobil 
nobene f inančne podpore . Zal so 
bili škornji zame neuporabn i . Tri 
številke so bili manjši od mojih nog. 
Brez njih pa mi je predsednik pohod 
v no t ran jos t odsvetoval . Tako sem 
ostal zunaj skupaj z R u d i j e m , ki je 
pazil, da se vrv ne bi odvezala, z 
Božom pa sva skrbela za t e le fon . 
Se(?e sem „zadolž i l " še za mer jenje , 
kol iko časa bo naša ekspedici ja 
ostitla v not ran jos t i . 

. .Najniarij tU*-' "ti ne boste imeli, 
kuj . p o č e t i " , je ne preveč veselo 
povedal Ludvik, ki se je t a k o brez-
skrbno spustil v no t ran jos t , kot bi 
vstopil v dvigalo. Pogledal sem na 
uro.' 11.15. 

ČUDOVITI KAPNIKI 

K o so jamar j i prišli ali še bolje , k o 
so se priplazili v t no t ran jos t -
ponekod je bilo n a m r e č t ako tesno, 
da so se morali plaziti po t r ebuhu -
do konca 300 metrske te lefonske 
žice, so nam želeli morali plaziti po 
t rebuhu do konca 300 metrske 
te lefonske žice, so nam želeli po 
te lefonu opisati n j eno lepoto . Ven-
dar drugega kot nekega hreščanja 
nismo slišali. 

Pet minut čez t r inajs to so zaso-
pihani še bolj pa mokri prilezli na 
toplo sonce. Predsednik je najprej 
prosil za s teklenico, da bi se okrep-
čal. Zelje mu n ismo mogli izpolniti , 
ker s m o - s i našo živčnost zaradi 
čakanja na nj ihovo vrnitev, „zdra,-
vili" z vsebino njegove steklenice. 

Dragan, naš p rak t ikan t , ki m u 
pohod v not ranjos t in nazaj ni delal 
težav, ker je precej ožj i-od mene, je 
ves navdušen začel pripovedovati , 
da je not ranjos t Loma ali vsaj 
Ciglerjeva j ama , ki j o je videl, 
resn ično zelo lepa in privlačna. 

ZDAJ IZ S P O D N J E STRANI 
O ustanovitvi k luba so v Topolšici 

razmišljali že pred č a s o m . Maja so 
klub vendarle ustanovili, ker dru-
gače ne bi smeli raziskovati Loma. 
Tedaj so povabili na obisk j amar je iz 
Prebolda, ki so raziskovali eno iz-
med j a m , vendar v njej ni bilo 
kapnikov . Topolški j amar j i pa so 
vztrajali naprej in doslej odkrili že 
sedem jam Za zdaj za dejavnost 
niso dobili še od nikogar f inančne 
pomoč i . Njihov edini finančni vir 
sta č lanar ina, ki znaša 5 0 do 100 
dinarjev in predsednik , ki je doslej 
potrošil /.a raziskave in n a k u p razne 
op reme blizu dva stara milijona 
dinarjev. 

Topolški jamar j i so sklenili, da 
bodo raziskovanje Loma še nada-
ljevali. ,Ne b o m o prej nehali, dokler 
ga ne raz iščemo do k o n c a " , poudar-
ja jo . V njegovo not ran jos t skušajo 
sedaj priti s spodnje strani, kjer že 
kopl je jo o d p r t i n o . Prepričani so, da 
je v Lomu jezero in če je jezero , so 
tudi dvorane, ki b o d o prav gotovo 
zanimive tudi za druge obiskovalce, 
če bodo omogoči l i d o s t o p do nj ih . 

In zakaj so jamar j i t r d n o pre-
pričani , da je v no t ran jos t i Loma 
jezero? Napravili so poskus. K 
izviru Toplice so postavili č rpa lko , 
ki načrpa 8 0 0 litrov vode na mi-
nu to . Po eni uri ^ r p a " gladina 
vode ni znižala rr , z ,ii' ie 'er . 

Najstarejši 1 ,nč<vii pa so ohra-
nili še eno l judsko pr ipoved: V 
starih časih je ob hudih nalivi:, 
priplavalo po T .liri tol iko rib, d; 
so jih v koših no: ,li ' , i rov!? 

VZTRAJALI BO.X) I > f . NC . 
Kaj skriva l o m v i ot • ijcsti , 

bodo člani klufca vsekakor ugotovili . 
V to so t rdno prepr ičani . Ob t e m s 
zavedajo, da ni dovol j le n j ihov i 
pr izadevnost , l jubezen do jamarstva , 
želja, da bi n j ihov kraj in s t e m cela 
dolina postal znan tudi po lepili 
j amah, polnili kapnikov. Če bo 
njihova blagajna prazna, bodo prav 
gotovo morali delo opust i t i , pa 
čeprav sami t rdi jo naspro tno . Vztra-
jali bodo , dokler ne b o d o prodrli v 
no t ran jos t Loma tudi s spodnje 
strani . Ko smo se prepričal i , kako 
premraženi in mokri se vračajo iz 
j a m , s m o morali pri trdit i , da resnič-
no po t rebu je jo prave jamarske oble-
ke; t akšne , ki b o d o zadrževale 
top lo to in ne b o d o prepuščale vode. 

Še skupinski posnetek v notranjosti Loma. Tega je napravil Lojze 
Ojsteršek, ki se je tudi udeležil pohoda v notranjost Loma. Z leve 
proti desni: Maijan Vrtačnik, Ludvik Pristovšek in Dragan Balaban. 

Sicer pa sem se o t em prepričal tudi 
sam, ko sem doma razvijal fi lme. 

r o končan i ekspediciji v Cigler-
jevo j a m o nas je predsednik jamar-
skega k luba Podlasica Slavko Vrtač-
nik še p o d r o b n o seznanil z de lom 
ter načr t i in postreuel z raznimi 
„dokazi " , da je Lom resn ično votel 
„To so trdili že tedaj , ko je živel še 
moj stari o č e , " je dejal. „ Ž e on je 
nameraval leta 1912 pri izviru Top-
lice odpre t i j a m o . Dejstvo, da je 
Lom brez vode (zdaj vodo imajo, 
vendar iz vodovoda) najbol j zgo-
vorno govori v prid t rdi tve, da j e 
Lom votel , je podkrepi l svojo trdi-
tev naš sogovornik. 

Zdaj denarja niso dobili še od 
nikogar. Tudi iskali ga še niso glede 
na to , da so k lub ustanovili šele 
maja. Prepričani so, da njihove 
prošnje za p o m o č ne bodo naletele 
na gluha ušesa. Saj bo Topolšica, 
kot za t r ju je jo , postala zanimiva za 
obiskovalce ne le zaradi njene lepe 
naravne lege, čistega /.raka, termalne 
vode, zdraviliškega tur izma, ampak 
tudi zaradi lepih kapnikov v Lomu. 

In če se ta nj ihova predvidevanja 
ne b o d o uresniči la!? Bo pa za 
zmeraj konec raznih zgodb o Lomu, 
velikih ribah, ki so se valile iz 
njegove no t ran jos t i , volih, ki so 
padli v b rezno . . . S T A N E VOVK 

Spomin 
na turške 

čase 
Res, da je minilo že nekaj 

stoletij, odkar so Turki za-
pustili naše kraje, vendar pa 
so nam pustili precej stvari, 
ki nas spominjajo na te 
strašne čase. Nekak živi spo-
menik je tudi stara lipa v 
bližini Grušovnikove kmetije 
na Kozjaku. Košata lipa se 
kljub častitljivi starosti -
okoli štiristo let - zelo 
dobro drži. Niti ena veja še 
ni suha, njena bogata kro-
šnja pa daje prijetno senco, v 
kateri kmetje radi posedijo v 
vročih poletnih dneh. 

M. VOVK 

Potrebno bi bilo kar nekaj 
krepkih rok, da bi objele 
mogočno deblo 

V spomin 
Vladu 

Vatenčaku 

V sredo smo se številni 
prijatelji in znanci, bojni 
tovariši in sodelavci po-
slovili od Velenjčana Vla-
da Valenčaka. Vlado je 
bil osebnost, ki ne bo 
zatonila v pozabo. Smrt 
tudi tokrat ni prizanesla, 
posegla je po življenju 
žive priče naše revolucije. 

Vlado Valenčak je že 
kot mladenič vedel, kje 
je njegovo mesto. Kot 
gimnazijec je prebiral 
marksistično literaturo in 
skupaj z mladimi na-
prednjaki iz Šaleške do-
line bodril duh napredka 
pri takratni mladini. Biba 
Roeck, Karel Destovnik-
Kajuh in drugi so bili 
tvorci drugačnega živ-
ljenja, zavzemali so se za 
osvoboditev izkorišča-
nega proletariata. Z njimi 
pa je bil tudi Vlado Va-
lenčak. 

Prišla je vojna vihra in 
Vlada zatekla v Srbiji- Bil je 
š t uden t in takoj se je pri-
druži l o d p o r n i š k e m gibanju. 
Prvi med srbskimi partizani 
je bil mladi Vlado iz Slove-
nije. Znašel se je v Vrnjački 
Banji in leta 1941 sodeloval 
v herojski borbi pro t i nem-
škemu o k u p a t o r j u v bi tki pri 
Popini reci. Vlado je bil ra-
n jen . Bitko pa je skupa j še z 
en im tovarišem preživel. 
Zgodovina pravi , da je bil 
mladi Slovenec Vlado pri 
l judeh poznan k o t Molotov, 
prvi ranjeni par t izan v od-
porn iškem gibanju Evrope. 
S u m a d i j d so ga več dni skri-
vali in negovali. Obč ina 
V m j a č k a Banja je v znak 
hvaležnosti podelila Vladu 
Va l enčaku ok tobr sko pla-
ke to . 

Mladega par t izana, ki je 
prestal ognjeni krst v spo-
padu z nemšk im o k u p a t o r -
jem, je po t pripeljala v Ljub-
ljano. Tu t a k o j na jde stik s 
slovenskim na rodnoosvobo -
dilnim g iban jem in s pesni-
k o m K a j u h o m . Skupa j sta 
pisala za par t izansko teh-
n iko . Izur jen par t izan je od-
šel v borbe in v part izanski 
vojski opravljal različne dolž-
nos t i . Ker je že kot mladenič 
potoval p o razl ičnih deželah , 
je znal neka j svetovnih je-
zikov. Za to je v par t izanih 
kon tak t i r a l z vojnimi misi-
jami , ki s o pogos tokra t pri-
hajale k slovenski part izanski 
vojski. 

Po vojni je Vlado odšel v 
d ip lomaci jo . Bil je v Zahodni 
Nemčij i in Avstrij i . Ker je 
imel d ip lomatske izkušnje že 
iz vojnih časov, je t ako j po 
osvobodi tvi uspešno sode-
loval pri razdel jevanju voj-
nega plena, ki s o j a okupa -
torj i odpeljal i v Tret j i ra jh. 
Dip lomatska služba in napor i 
par t izanskega bojevanja so 
pri Vladu pustili neizbrisne 
sledove. Kmalu je začel bo-
lehati in iz d ip lomatske 
službe se je vmil domov iz-
č rpan in bolan. 

Vrnil se je v d o m a č e Ve-
lenje , novo, s o d o b n o sociali-
s t i čno mes to za katerega 
ideale se je boril tudi sam. 
Delavski razred je takrat že 
prevzel upravljanje v svoje 
roke , s amouprav l j ava pa so 
morali biti tudi d ružbeno 
razgledani. Povsod smo za-
čeli ustanavljat i izobraže-
valne zavode, ki so imeli 
p o m e m b n o vzgojno in ide jno 
vlogo. Vlado Valenčak je s 
svojimi bogat imi življenj-
skimi i zkušn jami in pr idob-
l jenim marks is t ičn im zna-
n j e m le ta 1960 prevzel me-
s to d i rek tor ja v velenjski de-
lavski univerzi . T o delo je 
opravljal vse do upokoj i tve 
pred neka j leti in opravil 
p ionirsko delo. Ustvarjalno 
je sodeloval tud i d rugod . 
Svoje spomine je p o g o s t o -
kra t objavljal v Šaleškem 
ruda r ju in Našem času . Bil 
j e , k o t s m o v naši redakcij i 
pogos tokra t dejali, „naš 
vojni d o p i s n i k " . 

Vlada* Va lenčaka b o m o 
ohranili v t r a j n e m s p o m i n u ! 


